
Protokół
z obrad V Sesji Rady Gminy Gostynin,

z dnia 30 marca 2015 r.

Stan Rady Gminy - 15 radnych
Obecnych - 15 radnych 
Lista obecności radnych w załączeniu.
Zaproszeni i goście w/g listy obecności.

W sesji udział wzięli:
1. Wójt Gminy – Edmund Zieliński
2. Sekretarz Gminy – Marzena Bulińska
3. Skarbnik Gminy – Partycja Rosa
4. Prezes ZK – Paweł Czarnecki
5. Prawnik - Konrad Wypych
6. Kierownik GOPS - Magdalena Dołęga
7. Dyrektor GCK – Krystyna Janiszewska
8. Kierownik RRiG – Bożena Durma
9. Kierownik RG – Eliza Starczewska
10. Przewodnicząca GZI w Gostyninie - Małgorzata Krukowska

Do punktu 1-go.
Otwarcie Sesji i stwierdzenie prawomocności obrad. 
Otwarcia  sesji  o  godz.  8.00  dokonał  Przewodniczący  Rady  Gminy  Tomasz  Bronisław 
Lewandowski. Powitał Radnych, Wójta Gminy, Sekretarza Gminy, Skarbnika Gminy, Prezesa 
ZK,  Kierowników  Referatów  Urzędu  Gminy,  przedstawicieli  poszczególnych  referatów, 
Prawnika, Sołtysów oraz media i wszystkich obecnych. 
Na podstawie listy obecności stwierdził prawomocność i rozpoczął obrady.
Przewodniczący Klubu Radnych Porozumienie dla rozwoju Gminy Gostynin Piotr Piotrowski 
wniósł  wniosek  o  zdjęcie  z  porządku  obrad  pkt  10  „Podjęcie  uchwały w sprawie:  zasad 
przyznawania i wysokości diet przysługujących radnym Rady Gminy Gostynin”. 
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski:  myślę,  że jest  to zasadne. 
Jest to sprawa dyskusyjna, może trzeba trochę więcej czasu, żeby o tym porozmawiać w tej 
sytuacji.
Radni wniosek przyjęli 13 głosami za i 1 przeciw.
Porządek obrad po zmianach przyjęto 14 głosami za.
(Radna Jolanta Sulma doszła na salę posiedzenia). 

Do punktu 2-go. 
Interpelacje i zapytania radnych. 

Radny Piotr Piotrowski zgłosił 1 interpelacje:
1. Ja w tamtym miesiącu składałem interpelacje, sporo było ich i miałem dostać odpowiedź 
pisemną i nie dostałem. Nie składam kolejnych, bo jeszcze nie otrzymałem odpowiedzi na 
tamte interpelacje. 



Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: przepraszam bardzo, dzisiaj 
też to otrzymałem i od razu przekazuję. 

Radna Ewa Michalska zgłosiła 1 interpelacje:
1.  Ja  chciałam  zapytać  się,  a  jednocześnie  prosić  o  uprzątnięcie  działki  gminnej  w 
miejscowości Solec. Zgłaszali mi to mieszkańcy, należało to by uprzątnąć. 

Radny Stanisław Wasiński zgłosił 2 interpelacje:
1.  Ja  chciałbym  jeszcze  raz  zgłosić  równanie  dróg  na  moim terenie.  W tych  miejscach 
newralgicznych,  są  takie  dziury,  że  nie  można  przejechać.  Ja  już  nie  chcę,  żeby  było 
przywożone jakieś kruszywo, tylko wyrównać te drogi. 
2.  I  druga  sprawa  był  wniosek  na  ostatniej  sesji,  wypracowany  odnośnie  oświetlenia, 
zrobienia z tym planem coś, bo po prostu tutaj dalej w tej dziedzinie się nic nie dzieje.

Radny Marek Balcerzak zgłosił 1 interpelacje:
1. Panie Wójcie, chciałbym zgłosić potrzebę, przy okazji równania dróg, mieszkańcy proszą, 
w Hucie Zaborowskiej, przy zjeździe z drogi wojewódzkiej jest bardzo duży dół, się wyrobił i 
po prostu ciężko jest podjechać na tę drogę. Przy okazji równania, taką mieszkańcy prośbę 
mają, tam nawet nie będzie potrzebna cała wywrotka, może z połowa, jeżeli można byłoby 
tylko w to jedno miejsce. Tam nie ma funduszu sołeckiego na drogi, dlatego proszę, żeby to 
było uzupełnione, żeby chociaż z pół wywrotki w to zadolenie wsypać.

Radna Jolanta Sulma zgłosiła 2 interpelacje:
1. Ja chciałam zgłosić naprawę łazienek w OSP Skrzany, ponieważ to jest też punkt wyborczy 
i jako też świadczy o tym, że łazienka niestety, ale musi być. Jest w strasznym i krytycznym 
stanie, nie ma spłuczki, jest to za czasów PRL-u jeszcze zrobione. Miałabym taką prośbę.
2  Druga  prośba  dotyczy  mojej  wioski  Halinów,  gdzie  nie  ma  jeszcze  wodociągu  parę 
gospodarstw.  I  też  chciałabym się  ustosunkować,  bo  już  4  lata  prosimy i  ciągle  nie  ma 
pieniędzy.  Pisaliśmy już  pismo.  I  też  bym prosiła,  żebyście  Państwo Radni  i  oczywiście 
władze gminy mieli to też na uwadze.

Radny Jerzy Węglewski zgłosił 1 interpelacje:
1. Chciałem zgłosić potrzebę naprawy dróg dojazdowych z Jastrzębi do trzech gospodarstw 
za autostradą.  Tam od wielu lat  nic  nie  było robione,  jest  to  konieczność.  Rozmawiałem 
wcześniej,  ale  do  tej  pory  się  nic  nie  udało  tam zrobić.  Także  proszę  o  jak  najszybsze 
doprowadzenie tych dróg do przejezdności, bo są w fatalnym stanie.

Radny Tomasz Lewandowski zgłosił 1 interpelacje:
1.  Ja  chciałbym  zapytać  się,  na  jakim  etapie  jest  proces  rozpatrywania  wniosku  o 
dofinansowanie na tę termomodernizację ZSPiG w Białotarsku? Bo to już coś długo trwa. 
Jakieś pierwsze informacje były, że to miało być w listopadzie, potem grudzień. A już mamy 
koniec marca i jakiejś wiążącej informacji, nie wiem, czy jest, czy nie ma.

Do punktu 3-go.
Sprawozdanie Wójta z działalności za okres międzysesyjny i z realizacji uchwał Rady Gminy 
Gostynin przedstawił Wójt Gminy Gostynin Edmund Zieliński. 
Sprawozdanie stanowi załącznik do protokołu. 
Radna  Ewa  Michalska:  na  jakie  potrzeby  przejęliśmy  od  Gminnej  Spółdzielni  sklep  w 
Anielinie?



Wójta: przede wszystkim działka, na której sklep jest zlokalizowany, jest naszą własnością. 
Została  skomunalizowana  na  rzecz  gminy,  w  związku  z  tym naniesienia  są  nasze,  tylko 
formalnie zostało to przekazane.

Do punktu 4-go.
Przyjęcie sprawozdania z działalności Gminnego Zespołu Interdyscyplinarnego w Gostyninie 
ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie na terenie Gminy Gostynin oraz szczegółowych 
warunków jego funkcjonowania i realizacji Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 
w Rodzinie.
Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski:  to sprawozdanie 
było  przedmiotem  Komisji  Zdrowia,  Pomocy  Społecznej,  Oświaty,  Kultury  i  Spraw 
Mieszkaniowych, proszę o opinię w tej sprawie.
Radna Ewa Michalska: sprawozdania z działalności Gminnego Zespołu Interdyscyplinarnego 
w Gostyninie ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie na terenie Gminy Gostynin oraz 
szczegółowych  warunków  jego  funkcjonowania  i  realizacji  Gminnego  Programu 
Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie, komisja zaopiniowała pozytywnie.
PGZI  w  Gostyninie  Małgorzata  Krukowska  przedstawiła  sprawozdanie,  które  stanowi 
załącznik do protokołu. 
Radni sprawozdanie przyjęli 15 głosami za.

Do punktu 5-go.
Informacja Dyrektora Gminnego Centrum Kultury i Tradycji Wsi Gminy Gostynin z realizacji 
zadań statutowych w minionym roku.
Radna  Ewa Michalska:  informację  Dyrektora  Gminnego  Centrum Kultury i  Tradycji  Wsi 
Gminy  Gostynin  z  realizacji  zadań  statutowych  w  minionym  roku  komisja  przyjęła  do 
wiadomości.
Dyrektor  GCK Krystyna Janiszewska przedstawiła informację,  która stanowi załącznik do 
protokołu.
Złożyliśmy  w  2014  roku  9  wniosków  o  dofinansowanie,  z  czego  do  3  dostaliśmy 
dofinansowanie. Informacja stanowi załącznik do protokołu.
Radni informację przyjęli 15 głosami za.

Do punktu 6-go.
Przewodniczący Rady Gminy Gostynin  Tomasz  Bronisław Lewandowski  odczytał  projekt 
uchwały zmieniającej uchwałę Nr 9/III/2014 z dnia 30 grudnia 2014r. w sprawie Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Gostynin.
Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.   Radni do projektu uchwały uwag nie 
wnieśli.
Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: Wysoka Rado pozwolę sobie w wielkim skrócie przedstawić 
najważniejsze  zmiany,  które  dokonaliśmy  w  Wieloletniej  Prognozie  Finansowej  Gminy 
Gostynin  obejmującej  lata  2015-2023  i  dotyczą  one  przede  wszystkim  wprowadzenia 
faktycznego wykonania budżetu na dzień 31 grudnia 2014r. Wykonanie budżetu na koniec 
roku  2014  po  stronie  przychodów,  jak  i  rozchodów  wpłynęło  przede  wszystkim  na 
zmniejszenie kwoty długu gminy Gostynin na lata kolejne, tj. na lata 2015-2023. Kwota długu 
w roku 2014, w stosunku do zaplanowanego, zmniejszyła się o 1.053.076,56zł. Planowany 
dług do osiągnięcia na koniec 2014 roku miał wynosić 6.240.569,81zł, dług gminy Gostynin 
na koniec roku wyniósł 5.187.493,25zł. Na chwilę obecną, na dzień dzisiejszy dług gminy 
Gostynin wynosi  4.518.611,03zł,  co stanowi,  według starego wskaźniku zadłużenia,  w tej 
chwili obowiązują indywidualne wskaźniki zadłużenia, zgodnie z art. 243 ustawy o finansach 
publicznych, ale według tego starego, gdzie maksymalny poziom zadłużenia do dochodów 



ogółem był określony na poziomie 60%, nasz dług na ten moment wynosi 14,23% w stosunku 
do  zaplanowanych  dochodów.  Wprowadzenie  zmian  w  roku  2015  również  wpłynęło  na 
zmniejszenie kwoty długu. 2 lutego 2015 roku otrzymaliśmy decyzję Zarządu Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska  i  Gospodarki  Wodnej  o  umorzeniu  części  pożyczki,  którą 
zaciągnęliśmy na zadanie „Przebudowa i  rozbudowa oczyszczalni  ścieków w Sokołowie I 
etap”. Kwota umorzenia, jaką nam się udało uzyskać to 515.320,50zł. Stąd też planowana 
kwota  długu  na  2015  rok  uległa  zmniejszeniu  o  kwotę  1.568.397,06zł,  tj.  z  kwoty 
8.240.569,81zł, do kwoty 6.672.172,75zł. Ta kwota 1.568tys. zł to jest kwota, zmniejszenie 
wynikające,  ze  zmniejszenia  długu  na  koniec  2014  roku,  jak  już  wspomniałam o  kwotę 
1.053.076,56zł i zmniejszenie o umorzenie pożyczki 515.320,50zł. To zmniejszenie w roku 
2015,  oczywiście  spowodowało  zmniejszenie  planowanej  kwoty długu  na  kolejne  lata  od 
2016 roku do 2022. I tak planujemy w kolejnych latach, iż dług gminy Gostynin osiągnie 
wartości  w  2016  roku  5.372.172,75zł,  w  roku  2017  –  4.072.172,75zł,  w  roku  2018  – 
2.872.172,75zł, w roku 2019 – 1.631.602,94zł, w roku 2020 – 1.131.602,94zł, w roku 2021 – 
631.602,94zł, w roku 2022 – 331.602,94zł, w roku 2023 – gmina Gostynin planuje spłacić 
dług do 0zł. Jeśli chodzi o rok 2015 to zmiany, jakie dokonaliśmy w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej, dotyczą przede wszystkim zmian, które dokonaliśmy w budżecie gminy na 2015 
rok. Wpływ mają tutaj przede wszystkim na te zmiany decyzje Wojewody Mazowieckiego w 
stosunku do ustalenia kwot dotacji celowych na zadania zlecone z administracji rządowej i 
decyzje  Ministra  Finansów, co za  tym idzie  decyzja Ministerstwa Edukacji  Narodowej  w 
sprawie  zakresu  subwencji  oświatowej  na  rok  2015.  Te  zamiany  wszystkie  zostały 
uwzględnione  w  Wieloletniej  Prognozie  Finansowej,  jak  również  też  dokonaliśmy 
uaktualnienia wartości spłat rat kapitałowych związanych już z zawartymi umowami, bo tak 
jak wcześniej wspomniałam w 2023 roku, gmina Gostynin planuje spłatę długu do 0zł, ale to 
są kwoty planowane. Na dzień dzisiejszy umowy, które mamy już zawarte w kwestii długu, 
dotyczą tylko do roku 2019. W tym roku, gdybyśmy więcej nie zaciągnęli pożyczek, gmina 
Gostynin  miałaby  0zł  dług.  Także  wszystkie  wskaźniki  zadłużenia  gminy  w  związku  ze 
zmniejszeniem  tej  kwoty  długu  uległy  znacznemu  polepszeniu,  daleko  nam  jeszcze  do 
maksymalnych  kwot  dopuszczalnych  z  art  224  i  243  ustawy  o  finansach  publicznych. 
Prognozowany indywidualny wskaźnik  zadłużenia  na  rok  2015  dla  naszej  gminy wynosi 
3,80%, natomiast maksymalny 6,23%, dla roku 2016 – 4,59%, maksymalny 6,14%, 2017 – 
4,45%, maksymalny 8,72%, 2018 – 4,00%, maksymalny 12,58%, 2019 – 3,96%, maksymalny 
14,86%, 2020 – 1,77% maksymalny 14,75%, 2021 – 1,71% maksymalny 14,78%, 2022 – 
1,11% maksymalny 15,09%, 2023 – 1,15% maksymalny 15,53%. Tak, jak widzimy, wskaźnik 
zadłużenia  dla  naszej  gminy  kształtuje  się  znacznie  poniżej  dopuszczalnego  poziomu 
zadłużenia określonego w ustawie o finansach publicznych.
Uchwała nr 23/V/2015 została przyjęta 14 głosami za i stanowi załącznik do protokołu.
(Radny Szymon Szczypawka wyszedł z sali posiedzenia). 

Do punktu 7-go.
Przewodniczący Rady Gminy Gostynin  Tomasz  Bronisław Lewandowski  odczytał  projekt 
uchwały zmieniającej uchwałę Budżetową Gminy Gostynin na 2015 rok.  
Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
Radny Piotr Piotrowski: Panie Przewodniczący chciałbym postawić wniosek.
Przewodniczący Rady Gminy Gostynin Tomasz Bronisław Lewandowski: proszę bardzo.
Radny  Piotr  Piotrowski:  Klub  Radnych  Porozumienie  dla  rozwoju  Gminy  Gostynin 
wystosował wniosek następującej treści:
Wniosek dotyczący projektu uchwały zmieniającej Uchwałę Budżetową Gminy Gostynin na 
rok 2015.



W załączniku nr 6 do Uchwały Rady Gminy Wydatki na zadania inwestycyjne na 2015 rok 
nieobjęte  wykazem  przedsięwzięć  do  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  –  proponujemy 
następujące zmiany:
Dział 600 Transport i łączność
Rozdział 60016 Drogi publiczne gminne – dokonuje się zwiększenia wydatków majątkowych 
na zadaniach inwestycyjnych:
Pozycja nr 16 – Modernizacja drogi gminnej w m. Wrząca zmiana z 70.000zł na 160.000zł.
Pozycja  nr  17  –  Modernizacja  drogi  gminnej  w  m.  Zuzinów  –  zmiana  z  70.000zł  na 
130.000zł.
Pozycja nr 20 – Nakładka wzmacniająca na drodze gminnej w m. Kazimierzów – zmiana z 
70.000zł na 130.000zł.
Pozycja nr 21 – Modernizacja drogi gminnej w m. Sałki – zmiana z 70.000zł na 130.000zł.
Pozycja nr 22 – Modernizacja drogi gminnej w m. Zaborów Stary – zmiana z 70.000zł na 
130.000zł.
Łączne koszty finansowe w pozycjach 8, 9, 10, 11, 18, 19 pozostawić w wysokości przyjętej 
w Uchwale Nr 10/III/2014 Rady Gminy Gostynin z dnia 30 grudnia 2014r.
Pozostałe pozycje nie ulegają zmianie.
Załącznik nr 6 do Uchwały Rady Gminy – Wydatki na zadania inwestycyjne na 2015 rok 
nieobjęte wykazem przedsięwzięć do Wieloletniej Prognozy Finansowej otrzyma brzmienie 
zgodne z załącznikiem do wniosku.
Uzasadnienie:
Proponowane  zmiany  zgodne  są  z  oczekiwaniami  mieszkańców,  zapewniają  realizację 
inwestycji zapowiedzianych w latach poprzednich. Gwarantują zrównoważony rozwój całej 
Gminy Gostynin.
Wniosek stanowi załącznik do protokołu.
Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: Szanowni Państwo, ja Państwu przedstawię uzasadnienie i 
projekt uchwały, jak również projekt załącznika inwestycyjnego, zaproponowany tutaj przez 
Pana Wójta. I omówię zmiany, a później Rada się ustosunkuje. 
Radna Ewa Michalska: ale był wniosek postawiony?
Przewodniczący  Rady  Gminy  Gostynin  Tomasz  Bronisław  Lewandowski:  na  razie  jest 
wniosek postawiony, ale trwa dyskusja, jeszcze tutaj Pani Skarbnik chce uzasadnić.
Skarbnik  Gminy Patrycja  Rosa:  chciałabym omówić  projekt  uchwały przedstawiony tutaj 
przez Pana Wójta.
Odczytała uzasadnienie do projektu uchwały. 
Wójt:  Szanowni Państwo odnośnie wniosku Klubu Radnych,  ja podtrzymuję swój podział 
środków 330tys. zł na wszystkie odcinki, prawie wszystkie z wyjątkiem Nagodowa, na który 
jest zaplanowana znaczna kwota, Gorzewa i Białego – Antoninowa. Natomiast do pozostałych 
wszystkich  podtrzymuję  podział  po  30tys.  zł,  zwiększenie  o  30tys.  zł  na  każdym 
przedsięwzięciu.  Nauczeni  doświadczeniem  roku  2014,  gdzie  w  wyniku  postępowań 
przetargowych były to znaczące odcinki, uzyskiwaliśmy znaczne oszczędności, dzięki czemu 
mogliśmy przeprowadzić trzecią procedurę przetargową i przedłużyć niektóre odcinki, bądź 
wskazać nowe. W budżecie uchwalonym 30 grudnia 2014r. większość tych odcinków dróg, 
była zaplanowana na poziomie 70.000zł. 70.000zł jest to kwota niewielka, za którą niewielki 
odcinek się  uda zrobić,  a  najgorsze obawy moje są takie,  że nie  uzyskamy oszczędności, 
zostaną to kwoty takie 70.000zł. Mówię, doświadczenie roku 2014 nam pokazuje, jak było w 
końcówce, gdy już na niektóre wskazania trzeba było poszukać jakieś środki, ewentualnie 
dołożyć. Duże odcinki na pewno będą bardziej atrakcyjne, oczywiście, a na tych mniejszych 
odcinkach  oszczędności  możemy  nie  uzyskać.  To  stąd  moje  obawy.  W  związku  z  tym 
proponowałem właśnie podzielenie tych 330tys. zł solidarnie na wszystkie pozostałe drogi, 
gdzie kwota 100tys. zł daje realną możliwość uzyskania oszczędności w wyniku postępowań 



przetargowych. Taki zamysł kierował mną, żeby takiego podziału dokonać środków. Ponadto 
w roku 2015 zaplanowane  odcinki  dróg,  planujemy troszeczkę  w innej  technologii,  żeby 
budować, gdyż obserwujemy te drogi, które zostały w 2014 roku zbudowane, chcemy przyjąć 
troszeczkę  inną  zasadę.  Analizowaliśmy  poszczególne  drogi  bezpośrednio  w  terenie  na 
miejscu. Większość z nich jednak wymaga przynajmniej jakiejś podbudowy, grubszej, bądź 
cieńszej, brane są pod uwagę od 8 do 12, a nawet 15cm podbudowy i na to dwie warstwy 
bitumiczne, czyli warstwa wiążąca 4cm i warstwa ścieralna 3cm. Zwiększamy o 1cm grubość 
warstwy bitumicznej, natomiast zasklepiamy tą warstwę wiążącą, warstwą ścieralną i przez to 
woda  nie  będzie  penetrowała  w  takim stopniu,  jak  to  jest  w  tych  drogach,  które  mamy 
wykonane w roku 2014, gdzie dawaliśmy 6cm warstwę wiążącą, bez warstwy ścieralnej, którą 
będzie trzeba w przyszłości kiedyś zrobić. Więc dalej podtrzymuję swoją propozycję podziału 
środków, mając na względzie  te  cele,  aby uzyskać,  jak najwięcej  oszczędności  w wyniku 
postępowania przetargowego i wtedy móc przedłużyć kolejne odcinki, bądź wskazać nowe.
Przewodniczący  Rady  Gminy  Tomasz  Bronisław  Lewandowski:  oczywiście  dyskusja  w 
dalszym ciągu trwa, ja tylko, Pani Skarbnik, mam taką techniczną uwagę, analizując tak na 
szybko  wniosek  Klubu  Radnych,  widzę  tutaj  rozbieżność  w  projekcie  uchwały,  co  do 
numeracji,  że  9,  to  jest  chyba  Wieloletnia  Prognoza  Finansowa,  a  10  to  jest  Uchwała 
Budżetowa. Mówię w projekcie tej uchwały budżetowej gminy Gostynin, to jest oczywista 
omyłka, zgadza się Pani Skarbnik?
Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: tak, zgadzam się.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski:  jest  to  oczywista  omyłka. 
Dyskusja oczywiście trwa, proszę o zabieranie głosów.
Radna Marzena Staniszewska: ja się odniosę do Pani Skarbnik,  tutaj  do Urzędu, chodzi o 
subwencje, bo Pani Skarbnik oczywiście powiedziała, myślę, żebyśmy tutaj zwrócili uwagę 
przede wszystkim na oszczędności w oświacie. Bo suma 330tys. zł, to jest naprawdę niemała 
suma,  my  musimy  teraz,  w  budżecie  musieliśmy  to  zabezpieczyć,  a  w  dalszym  ciągu 
analizować tę oświatę, bo jest rolą dominującą w tym roku.
Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: oczywiście jest to ogromny ubytek dochodów, jeśli chodzi o 
zmniejszenie tej subwencji 324.051, no nie było innego wyjścia, trzeba było o tę samą kwotę 
zmniejszyć  wydatki  na  oświacie.  Zmiany,  jakie  dokonaliśmy  i  zmniejszenia  dotyczyły 
głównie  wynagrodzeń  osobowych,  na  2015  roku,  w  budżetach  jednostek  oświatowych 
mieliśmy zaplanowane kwoty odpraw nauczycieli, tych, którzy nabywają prawa do emerytury 
w roku 2015. Zazwyczaj jest tak, że te osoby nie przechodzą na świadczenia emerytalne, stąd 
też o tę kwotę zmniejszyliśmy wydatki w zakresie wynagrodzeń osobowych w dziale oświata 
i  wychowanie.  Analizę  wydatków,  nie  tylko  w  oświacie,  ale  w  całym  budżecie  gminy 
prowadzimy na  bieżąco,  skupiamy się  głównie  na  ograniczaniu  wydatków  o  charakterze 
fakultatywnym. Myślę,  że,  będzie to  nieproste  zadanie,  jeśli  chodzi  o oświatę,  bo tak jak 
wspominałam jeszcze 656tys. zł, wydzielonych wydatków związanych z planem wydatków 
przeznaczonych na osoby niepełnosprawne. Jeżeli tej kwoty nie uda nam się wykorzystać, tzn. 
wykorzystać nam się na pewno uda z przeznaczeniem na wspomniane wydatki w zakresie 
specjalnej organizacji metod i nauki dla osób niepełnosprawnych o tę samą kwotę będziemy 
musieli  dołożyć  jeszcze  do oświaty,  by móc zamknąć budżet  w takim kształcie,  w jakim 
zaplanowaliśmy. Więc generalnie, na dzień dzisiejszy w oświacie i wychowaniu ponad, około 
1mln.  zł  korekty,  jeśli  chodzi  o  wydatki  oświatowe.  To bardzo trudne zadanie,  nie  mniej 
jednak  myślę,  że  uda  nam się  w takim samym kształcie  i  w takich  samych  wartościach 
utrzymać ten budżet do końca roku.
Radna Ewa Michalska: ja mam pytanie do Pana Wójta odnośnie 32 punktu, bo jest budowa 
nowej kładki przez rzekę na terenie szkoły w Lucieniu, sama dokumentacja 30tys. zł. Ile może 
kosztować taka kładka, skoro sama dokumentacja będzie kosztowała 30tys. zł?



Wójt: koszt nakładki, nie wiem, ile będzie kosztowała, będzie to wynikało dopiero, wtedy, 
gdy zrobimy zapytanie  ofertowe i  wyniknie to  z  propozycji  z  ofert,  które wpłyną,  wtedy 
dopiero będzie wiadomo. Tak szacujemy, że może tyle kosztować dokumentacja. Natomiast, 
ile ona będzie faktycznie kosztowała, to zapytanie ofertowe pokaże. Odnośnie oświaty i tej 
subwencji  mocno  obciętej  i  wydzielonej,  jest  to  kłopot  nie  tylko  naszego  samorządu, 
wszystkie  samorządy  mają  ten  sam  problem,  starostwo  powiatowe  też  mówiło  nam, 
zobaczymy,  jak  dalej  się  to  potoczy.  Jeżeli  chodzi  jeszcze  o  wniosek  Klubu  Radnych, 
chciałbym  tylko  powiedzieć,  że  moja  propozycja  dotyczy  11  odcinków  dróg,  propozycja 
Klubu zawęża się do 5 odcinków. 
Radny Jerzy Węglewski: Szanowni Państwo, chcę się odnieść do propozycji tych zmian w 
budżecie, szczególnie do propozycji zmian dotyczących inwestycji drogowych. Mamy tutaj 
dwie propozycje, czyli propozycja Pana Wójta, która była dyskutowana na komisji budżetu, 
została  zaopiniowana  pozytywnie  przez  komisję  budżetu.  Wniosek  tutaj  Klubu  Radnych 
został przedstawiony nam dzisiaj w sposób, w ostatniej chwili,  gdzie nie mamy okazji się 
zapoznać  bliżej  z  tym wnioskiem i  przeanalizować.  Myślę,  że  jest  to  zła  procedura  i  na 
przyszłość  powinno  to  być  jednak  zgłaszane  na  komisji  budżetu,  żeby  komisja  mogła 
przedyskutować to, a nie na sesji, bo możemy dyskutować tu do wieczora, jeżeli będzie taka 
potrzeba.  To  taka  moja  pierwsza  uwaga.  Teraz  odnośnie  bezpośrednio  wniosku,  obydwu 
wniosków, chcę na wstępie powiedzieć tak, w trakcie grudniowych dyskusji  na komisjach 
dotyczących przyjęcia budżetu na 2015, no dyskusje te były bardzo gorące, długie, burzliwe, 
że  tak  powiem,  do  ostatniej  chwili  i  wypracowaliśmy  taki  konsensus,  że  podzieliliśmy 
pieniądze  na  wiele  wsi  w  gminie,  gdzie  po  70tys.  zł  miały  być  zrobione  odcinki  dróg. 
Wiedzieliśmy wówczas i wszyscy Radni to przyjęli do wiadomości i zgodzili się, z tym że 
pieniądze, które w tej chwili mamy w budżecie dodatkowe, te ponad 300tys. zł ze zwrotu 
dotacji  za  boisko w Lucieniu,  wtedy wszyscy Radni byli  zgodni,  nieoficjalnie,  nie  jest  to 
zapisane, ale tak było na komisjach, że zostaną podzielone „po równo” na wszystkie odcinki, 
zostaną po prostu zwiększone, żeby można było zrobić troszkę więcej i sensownie. W tych 10, 
czy 11 wsiach. W tej chwili, nie wiem, co przyświeca tutaj Klubowi Radnych, żeby podział 
zrobić inny, wycofują jak gdyby wszystkie decyzje, które podjęliśmy nieoficjalnie w grudniu 
na komisjach. O to pytam Przewodniczącego Klubu, niech mi odpowie, co przyświeca temu 
celowi?  Tutaj  uzasadnienie  Klubu Radnych,  że  potrzeby mieszkańców są  takie,  odnośnie 
dróg, zgadza się, potrzeby są odnośnie dróg ogromne w całej gminie i wszyscy o tym wiemy i 
Sołtysi i Radni, również władze gminy, Pan Wójt. Chcę dodać, że tutaj, jeżeli Klub Radnych 
uzasadnia, że jest to może bardziej uczciwy, sprawiedliwy, ten podział tych pieniędzy. Nie 
zgodzę  się  z  tym,  ponieważ  wiemy,  jak  było  w  poprzedniej  kadencji  Radni  szczególnie 
wiedzą, którzy w tamtej kadencji byli,  jak w okręgu tutaj Pani Joli Sulmy, koleżanki, tam 
praktycznie  kawałka  drogi  nie  było  zrobione  asfaltowego.  I  w  tej  chwili  zwiększane  są 
pieniądze na drogi, gdzie w tamtej kadencji było dużo więcej zrobione, a tam gdzie nie było 
zrobione  nic  pozostawione  te  marne  pieniądze,  gdzie  za  te  70tys.  zł  być  może  się  zrobi 
maleńki odcinek. Na koniec, podsumowując, myślę, że, wniosek Klubu Radnych, ja stawiam 
tutaj taki wniosek do przegłosowania na Radzie, żeby ten wniosek Klubu Radnych jednak, w 
ogóle cały punkt przesunąć na następną sesję dotyczący zmian w budżecie, przedyskutować 
na komisji budżetu ten wniosek Klubu Radnych, ponieważ po tak krótkiej analizie, trudno 
podjąć decyzję o sensowności tego wniosku. W mojej uwadze, w mojej ocenie jest on zły, 
uważam, że lepsza jest propozycja Pana Wójta, która była przedyskutowana, przyjęta przez 
komisję budżetu, zaopiniowana pozytywnie. Ten wniosek jest postawiony w ostatniej chwili, 
że tak powiem, dla mnie na pewno nie do przyjęcia.
Radny  Piotr  Piotrowski:  tutaj  wywołamy  do  odpowiedzi,  kolega  Radny,  ja  chciałbym 
powiedzieć tylko krótko, podtrzymuję uzasadnienie tego wniosku, że jest to sprawiedliwe. 



Jeżeli  chodzi  o  koleżankę Sulmę,  to  niech sobie  kolega Radny sam odpowie,  dlaczego u 
byłego Radnego Woźniaka nie było zrobione nic.
Radna Ewa Michalska: Szanowni Państwo chciałabym odnieść się do wniosku, za którym 
będę głosować pozytywnie, złożonym przez nas jako Klub. My tutaj nie wycofujemy żadnych 
inwestycji,  wszystkie  inwestycje  zaplanowane,  zgłoszone we wniosku,  które nie  są objęte 
wykazem w Wieloletniej Prognozie Finansowej, dotyczących działu 600 zostawiamy. Żadna 
pozycja nie zostaje skreślona, więc wszystkie możliwe inwestycje są do realizacji, przy czym 
również tutaj podtrzymuję Pana Przewodniczącego naszego Klubu, żeby się odnieść do tego, 
właśnie w jaki sposób w poprzedniej kadencji również były dzielone środki na inwestycje, 
głównie inwestycje drogowe. Proszę Państwa, to że gwarantują zrównoważony rozwój całej 
gminy, mieliśmy to na względzie, dlatego, że jak sami Państwo wiecie, gmina jest bardzo 
duża, gleby są bardzo zróżnicowane. Jeżeli są gleby zróżnicowane, to również w zależności 
od tego, tam gdzie są drogi, to również inaczej drogi utrzymują się na terenach bardziej V, VI 
klasy, a inaczej wyglądają na III, IV klasie. I teraz, żeby właśnie przyczynić się do tego, żeby 
nie  utrudniać  wszystkich  działalności  gospodarczych  i  tu  powiem  tak,  że  wszystkie 
działalności gospodarcze, to również są gospodarstwa rolne, gdzie dużym utrudnieniem jest 
dojazd. To są gospodarstwa, gdzie codziennie, czy co drugi dzień wjeżdża transport, czy po 
mleko, czy po inne produkty, jak również są dowożone do gospodarstwa. I tutaj nie możemy 
w  taki  sposób  patrzeć  troszeczkę  przez  pryzmat,  że  będziemy  w  jakiś  sposób  równo 
traktować, bo tak jak mówię,  mamy duże zróżnicowanie i  bardzo różnie to  wygląda.  Nie 
skreślamy żadnych inwestycji, proszę Państwa, Państwo Sołtysi, żebyście nie myśleli, żadna 
inwestycja nie zostaje skreślana. Dalej, jeżeli będą takie możliwości finansowe, oczywiście 
będą zwiększane finanse na pozostałe inwestycje, nie jest to bzdurą. Dziękuję.
Radna Jolanta  Sulma:  proszę Państwa,  ja w chwili,  kiedy dostałą  tę  uchwałę zmieniającą 
budżet  od  Pana  Wójta,  byłam  troszeczkę  przestraszona,  ale  gdy  zobaczyłam  tę  swoją 
miejscowość, że dostałam 30tys. zł więcej, uwierzcie mi, strasznie się ucieszyłam, oczywiście 
wszystkie inne też dostały, to sobie myślę, tak w duchu, no to wszyscy będą zadowoleni. Nie 
spodziewałam się, w życiu by mi przez myśl, nie przeszło, że Państwo będziecie śmieli zdjąć 
po 30tys. zł, które naprawdę, no przykro jest, bo to nie tylko ja jestem w tym, ale są tutaj inni  
moi koledzy i koleżanki. Przynajmniej chociaż w tym roku byłaby to wielka przyjemność, 
ogromna przyjemność, że coś się dzieje dostajemy więcej pieniędzy. Naprawdę jest mi bardzo 
przykro i myślę, że dojdziemy do konsensusu i proszę Was, naprawdę nie wiem, przepraszam, 
że tutaj głos mi drży, ale to jest kwestia moich mieszkańców.
Skarbnik Gminy partycja Rosa: ja chciałabym się tutaj  odnieść do Pana Radnego Jerzego 
Węglewskiego,  który  zaproponował,  żeby  zdjąć  ten  podział  środków  dzisiaj  z  uchwały 
budżetowej,  myślę,  że  to  nie  jest  możliwe,  dlatego,  że  przyjęliśmy Wieloletnią  Prognozę 
Finansową, ten dokument jest dokumentem nadrzędnym, on już uwzględnia wpływ środków 
do budżetu po stronie dochodowej, jak również wydatkowej, dlatego też bym prosiła, żeby 
przyjąć uchwałę zmieniającą budżet na 2015 rok.
Przewodniczący  Rady  Gminy  Tomasz  Bronisław  Lewandowski:  Szanowni  Państwo,  jeśli 
mogę,  chciałbym powiedzieć dwa słowa na zakończenie.  Sposobu załatwienia sprawy jak 
zwykle  jest  kilka  i  rozdrobnienie  prawdopodobnie  jest  milej  widziane  w  oczach 
społeczeństwa. Z mojej drogi też zostały zabrane pieniądze, tylko te zostały zaproponowane 
przez  Wójta,  ale  myślę,  że  kierunek  działań  taki  ogólny  nie  powinien  iść  w  kierunku 
rozdrobnienia, musimy próbować szukać innych rozwiązań. Ponieważ można to też trochę 
rozpatrywać w ten sposób, tak ogólnie rzecz biorąc, no podwyższenie, gdzieś tam o kwotę 
30tys. zł znowu na 11 odcinków, czy to znajdzie argumentacje w oszczędnościach, o których 
mówi Pan Wójt, przetargowych? Prawdopodobnie te oszczędności przetargowe wyjdą właśnie 
z  tych większych przetargów, ale to jest  dopiero początek roku. Spodziewamy się  zwrotu 
jeszcze  jakiś  prawdopodobnie  pieniędzy z  funduszu sołeckiego w miesiącu sierpień,  więc 



zastanowimy  się  ogólnie,  jeszcze  powtórnie  przeanalizujemy,  gdzie  te  pieniądze  należy 
przekazać. Ocena jest tu taka bardzo subiektywna, każdy z nas może rozpatrywać to odrębnie 
i każdy z nas będzie miał odrębne na ten temat zdanie. Ja myślę, że tu się wiele nie przewraca, 
tutaj nie należy, jak gdyby robić bardzo złego pijaru do tej sytuacji, ponieważ mamy marzec. I 
myślę,  że  tutaj,  jak  będziemy  wspólnie  z  Panem  Wójtem  rozmawiać,  jakieś  pieniądze 
prawdopodobnie się jeszcze znajdą, należy sądzić, że przy braku zapotrzebowania ogólnego 
na  wykonanie  dróg  prawdopodobnie  i  u  kolegi  Radnego  Osmałka,  jakieś  oszczędności 
przetargowe się znajdą, więc powoli, powoli potem, to myślę, że poskładamy. Tak to należy 
zakładać. 
Radny Jerzy Węglewski: Panie Przewodniczący, tych słów Pana Przewodniczącego, nie mogę 
traktować poważnie, ponieważ w tym samym tonie, mówił Pan Przewodniczący i większość 
Radnych na komisjach w grudniu, że pieniądze, które się pojawią, o których wiedzieliśmy, 
będą podzielone sprawiedliwie, po równo na wszystkie inwestycje, żeby nie były maleńkie 
inwestycje po 70tys. zł, których prawie nie ma sensu robić. Wtedy była jasność, że wszyscy 
wiemy, że będą pieniądze, że będzie podzielone, będzie po 100-110tys. zł, być może będą 
jeszcze inne pieniądze, wiemy, że będzie zwrot z funduszu sołeckiego. Może właśnie jeszcze 
inne  oszczędności  z  dróg.  Teraz  Pan  Przewodniczący  znowu  nas  czaruję,  tutaj  Państwa 
Sołtysów, że jak będą pieniądze, to znowu inni dostaną, nie wierzę w te zapewnienia, bo w 
grudniu coś innego było ustalane nieoficjalnie, Pan Przewodniczący mówił tak, jak mówił 
dzisiaj, że tak będzie to uczciwie, sprawiedliwie, w tej chwili Klub Radnych przedstawił, Pan 
Przewodniczący jest członkiem i jest Klub Radnych PSL i Pana Marka Balcerzaka, Radnych, 
którzy weszli do Rady Gminy. Po prostu ten podział  jest jasny, widoczny, biorą tylko dla 
siebie, a wszystkich innych z łaski, to co było przyjęte wtedy, bardzo brzydko. 
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: tego nie przyjmuję, co Pan 
powiedział, ale każdy ma możliwość wypowiedzi. 
Radny Jerzy Węglewski: to była oficjalna wypowiedź.
Wójt: Szanowni Państwo, przede wszystkim to dołożenie do każdej drogi te 30tys. zł miało na 
celu przede wszystkim wydłużenie tych odcinków, bo w tej wersji, w której my tu będziemy 
proponowali, to co na komisji powiedziałem, będziemy indywidualnie z każdym z Państwa 
rozmawiali, co do grubości podbudowy, co do poboczy itd., bo każda droga ma inną swoją 
specyfikę,  a  w dalszej  kolejności  przy kwotach zaplanowanych na  drogach po 100tys.  zł 
przynajmniej, to moim zdaniem da oszczędności. Postępowanie przetargowe rozstrzygnięte w 
2014 roku w pełni to potwierdzają. Kwestia funduszu sołeckiego, fundusz sołecki oczywiście 
realizujemy od roku 2010 i  pamiętacie  Państwo,  że  zawsze kwoty z  funduszu sołeckiego 
przeznaczaliśmy na  drogi,  ale  na  bieżące  utrzymanie.  Owszem mamy za  sobą,  no  może 
jeszcze nie za sobą, bo jeszcze nie powiedziała ostatniego słowa, zima roku 2014/2015 i są z 
tego tytułu oszczędności, ale miejmy zawsze z tyłu głowy, że nie jedna zima pojawiła się 1 
listopada i dała się we znaki w listopadzie i w grudniu. Także jeszcze nie zachłystujmy się 
tymi oszczędnościami, bo w listopadzie i grudniu może pochłonąć nam dużo, dużo większe 
pieniądze niż niejednego roku.
Radny Marek Balcerzak: jeśli mogę Wysoka Rado, padło tu moje nazwisko, ja powiem tylko, 
że  dzięki  naszemu  Klubowi  ilość  środków  na  inwestycje  drogowe  w  tym  roku  zostały 
podwyższone.  I  to,  że  dzisiaj  są  te  odcinki  po  70tys.  zł,  to  jest  nasza  zasługa,  bo  w 
pierwotnym projekcie  budżetu,  który otrzymaliśmy na  rok 2015,  jeżeli  bym nie  brał  pod 
uwagę  tych  inwestycji  dużych,  o  których  przed  chwilą  mówiono,  czyli  w  Nagodowie,  u 
koleżanki, to były tylko 4 drogi i nam wtedy wydawało się to niezbyt sprawiedliwe i wtedy 
my wnioskowaliśmy, żeby ilość tych dróg zwiększyć. Wtedy zaproponowano nam tylko 4 
drogi, Jaworek, Feliksów, Rogożewek, Gulewo i Gorzewo.
Wójt: Nagodów.



Radny Marek Balcerzak:  ja  mówiłem Panie Wójcie,  po odjęciu tych  dróg,  tych,  które po 
zwiększonej,  jak  gdyby  puli  środków,  czyli  po  odjęciu  Nagodowa  i.…  Natomiast  my 
wnioskowaliśmy, żeby tych dróg było więcej i nasz wniosek spowodował, że te środki zostały 
znacznie zwiększone. Ja też deklaruję, tak jak Przewodniczący, że może się dołoży. Natomiast 
ja utrzymuję wolę większości, akurat w tym momencie wola większości była taka, żeby te 
środki w ten sposób przydzielić.
Wójt: ja tylko tytułem uzupełnienia, pamiętajmy, że zawsze obracamy się wokół tego samego 
toru, czyli budżet jest jeden, a to są tylko przesunięcia, to nie jest, to, że nagle zwiększyliście 
Państwo środki. Z bieżącego utrzymania dróg gminnych zostało 300tys. zł przesunięte, także 
to  nie  są,  te  środki,  że  one  się  gdzieś  tam  nagle  znalazły.  Tam  zostały  uszczuplone, 
przeznaczone na inwestycje. A właśnie mam wielkie obawy, czy w tym bieżącym utrzymaniu 
się zmieścimy.
Radny Jerzy Węglewski: jeśli jeszcze Państwo pozwolicie, odniosę się do słów Pana Marka, 
ta dyskusja była zapoczątkowana przez Klub Radnych odnośnie zmian w budżecie w grudniu, 
jednak propozycja Klubu Radnych była identyczna, do zmian, które dzisiaj zaproponowali w 
podziale  pieniędzy.  Wszystkie  pieniądze,  które  chcieli,  poprzesuwać,  poprzesuwali,  tylko 
wtedy była propozycja wtedy, do swojego Klubu. My pozostali nie mieliśmy nic, wtedy, po 
długich i gorących dyskusjach i burzliwych, wynegocjowaliśmy ten konsensus, że jest to 11 
dróg po 70tys. zł, że dokładamy 300tys. zł, dzielimy po 30tys. zł, tak jak zaproponował Pan 
Wójt.  I  tutaj  wspomnę,  że  również  inne  przesunięcia  były,  bo  w projekcie  budżetu  było 
zaplanowane  100tys.  zł  na  plany  budynków  socjalnych  w  Sokołowie,  to  również  było 
przesunięte na te drogi. Środków szukaliśmy wspólnie wszędzie i tutaj, nie tu, że to Klub 
Radnych  wypracował,  tylko  Rada  wypracowała  i  przyjęła.  Ale  jakiś  konsensus,  który  w 
grudniu był przyjęty przez Radę i budżet był przyjęty i jakieś tam porozumienie w Radzie 
było, w tej chwili jest to burzone, nie rozumie tego, dlaczego nikt mi nie potrafi sensownie 
uzasadnić.
Radny  Piotr  Piotrowski:  to  ja  uzasadnię  po  raz  kolejny,  nie  zgadzam  się  z  kolegą 
Węglewskim, jednak to Klub na samym początku sprawiedliwie te pieniążki rozłożył. Bo np. 
w  moim  terenie  0zł  u  niektórych  kolegów  0zł,  mógłbym  jeszcze  tak  wymieniać.  A my 
doprowadziliśmy do tego, że po 70tys. zł, ale dostał każdy.
Radny Jerzy Węglewski: top proszę Pana Przewodniczącego Klubu, żeby przedstawił swoją 
propozycję, którą przedstawił w grudniu Klubu? Podziału środków, które przedstawił Klub.
Przewodniczący  Rady  Gminy  Tomasz  Bronisław  Lewandowski:  nie  wracajmy  do  tego. 
Oczywiście każdy ma prawo się wypowiedzieć, tylko już, żebyśmy tam za daleko nie wracali, 
tak? 
Radna Marzena Staniszewska:  może ja się wypowiem tutaj  w kwestii  dotyczącej,  są  dwa 
wnioski  oczywiście  Klubu  i  Wójta.  Drodzy  Państwo  musimy  zrozumieć  pewne  sprawy, 
gdybym to ja zasiadała na stanowisku Wójta, nie wiem, jaka byłaby moja decyzja. Gdybym 
była  Przewodniczącą,  też  nie  mogłabym  określić  w  tej  chwili,  jaka  byłaby  decyzja.  Ja 
ustosunkuję  się  do  tego,  że  rzeczywiście  inwestycje  u  mnie  w  danym  terenie  były  po 
sugerowanej analizie Wójta. Odniosę się do tych inwestycji, rzeczywiście mam te inwestycje, 
nie wiem dzięki.., dzięki całemu Urzędowi, Wójtowi, jestem wdzięczna za to, że mieszkańcy 
skorzystają, ale pewnie Wójt tu też analizował i innych mieszkańców wkoło, czyli dzieli, jak 
gdyby, że nie są wybrani mieszkańcy, bo mieszkańcy są Wójta wszyscy. A osoby, czy ten 
Radny, czy ten Radny, pamiętam zdarzenia, które Wójt sam wypowiadał, nie chcę tutaj ani 
chronić Wójta, ani bronić, tylko w imieniu mieszkańców mówię, bo to nie dla Radnego, Wójt 
robi,  tylko  dla  mieszkańców.  Chciałabym  się  tym  słowem  podeprzeć.  Klub  Radnych, 
oczywiście, sama jestem w tym Klubie, taka moja była decyzja, myślę, że Klub Radnych też 
ma swoje stanowisko i będę w tej kwestii pośrodku, nie odniosę się w stosunku co do Wójta, 
ani do Klubu Radnych. Po prostu wstrzymuję się.



Radny Mirosław Nowacki: ja powiem tylko jedno zdanie, odnośnie tego zwrotu pieniędzy za 
boisko  w  Lucieniu,  które  otrzymało  dofinansowanie.  Te  pieniądze  na  pewno  były 
spożytkowane na cel dobry,  to boisko zostało wybudowane i zwrot, powiem, że niektórzy 
Radni  byli  przeciwni temu.  Teraz te  pieniądze,  po prostu,  tak jakby rękę wyciągali  po te 
pieniądze, żeby sobie podzielili. Powiem, że jeszcze boisko potrzeby ma też, które.., przyjadą 
na pewno kibice, nie będą mieli, na czym usiąść, bo nie było zaprojektowane jeszcze w ogóle 
żadne trybuny, nie. Szatni tak samo brakuje, no nie wiem, jak to później się rozstrzygnie w 
czerwcu, jak trzeba będzie odebrać boisko.
Radny Zbigniew Osmałek: ja dla swoich mieszkańców, nie chce boiska, nie chcę kanalizacji, 
dla mnie zróbcie mi drogi i wystarczy. O boisku będę myślał później.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: odnosząc się jeszcze tutaj do 
wypowiedzi Pani Skarbnik, to tutaj jak gdyby wniosek Pana Węglewskiego, staje się prawnie 
bezzasadny, tak? Żeby to przesunąć, no, bo nie wiem, czy go potem głosować, czy nie.
Skarbnik  Gminy  Patrycja  Rosa:  tzn.  tak  przyjęliśmy  te  środki  w  Wieloletniej  Prognozie 
Finansowej, więc musi mieć to odzwierciedlenie w uchwale budżetowej. 
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: tak jest, czyli po prostu ten 
wniosek...
Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: a w jakim zakresie to Państwo decydujecie.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: rozumiem, zakres jest,  jak 
gdyby  kwestią  jeszcze  dyskusji,  ale  jak  gdyby  ten  wniosek  Pana  Węglewskiego,  jest  w 
zasadzie  niemożliwy do  zrealizowania,  bo  coś  trzeba  z  tym zrobić,  bo  wcześniej  została 
przyjęta Wieloletnia Prognoza Finansowa.
Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: wniosek o wycofanie, prawda, czy o..
Przewodniczący  Rady  Gminy  Tomasz  Bronisław  Lewandowski:  tzn.  ja  go  mogę 
przegłosować.
Radny Jerzy Węglewski:  jeżeli  Pani Skarbnik mówi,  że przyjęliśmy Wieloletnią Prognozę 
Finansową i to nas obliguje do przyjęcia zmian w budżecie, to tu jest jakieś nieporozumienie 
prawne, niech Pan Prawnik się wypowie.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: nie. Właśnie tak jest, ja się 
zawsze z tym nie zgadzałem.
Radny Jerzy Węglewski: wniosek jest, jeśli on by uzyskał większość Rady, czyli ten punkt, 
uchwała  budżetowa  byłaby  dzisiaj  niegłosowana  i  co  wtedy?  Proszę  o  wypowiedź  Pana 
Prawnika?
Prawnik  Konrad  Wypych:  wniosek  rzeczywiście  został  formalnie  postawiony  i  formalnie 
powinien być rozpoznany,  moim zdaniem. Natomiast,  jakby merytoryczna zasadność tego 
wniosku, no to ja tutaj zgadzam się z Panią Skarbnik, jak została podjęta uchwała zmieniająca 
Wieloletnią Prognozę Finansową, to w ślad, za tym muszą iść zmiany w uchwale budżetowej, 
w  związku  z  tym  moim  zdaniem  punkt  7  nie  powinien  być  zdejmowany  z  porządku 
dzisiejszych obrad. Natomiast, gdyby tak się stało, no, bo oczywiście Rada może mieć inne 
zdanie w tym temacie, to zapewne powstałaby tu kwestia naruszenia dyscypliny finansów 
publicznych.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: Szanowni Państwo, ja tylko 
pokrótce przypomnę ten wniosek .
„Dział 600 Transport i łączność.
Rozdział 60016 Drogi publiczne gminne – dokonuje się zwiększenia wydatków majątkowych 
na zadaniach inwestycyjnych:
Pozycja nr 16 – Modernizacja drogi gminnej w m. Wrząca zmiana z 70.000zł na 160.000zł.
Pozycja  nr  17  –  Modernizacja  drogi  gminnej  w  m.  Zuzinów  –  zmiana  z  70.000zł  na 
130.000zł.



Pozycja nr 20 – Nakładka wzmacniająca na drodze gminnej w m. Kazimierzów – zmiana z 
70.000zł na 130.000zł.
Pozycja nr 21 – Modernizacja drogi gminnej w m. Sałki – zmiana z 70.000zł na 130.000zł.
Pozycja nr 22 – Modernizacja drogi gminnej w m. Zaborów Stary – zmiana z 70.000zł na 
130.000zł.
Łączne koszty finansowe w pozycjach 8, 9, 10, 11, 18, 19 pozostawić w wysokości przyjętej 
w Uchwale Nr 10/III/2014 Rady Gminy Gostynin z dnia 30 grudnia 2014r.
Pozostałe pozycje nie ulegają zmianie.
Przewodniczący  Rady  Gminy  Tomasz  Bronisław  Lewandowski:  przystępuję  do 
przegłosowania tego wniosku.
Radni ww. wniosek przyjęli10 głosami za i 4 przeciw.
Przewodniczący  Rady  Gminy  Tomasz  Bronisław  Lewandowski:  w  zasadzie  powinienem 
przegłosować teraz wniosek Pana Radnego Węglewskiego, przegłosować trzeba.
Radny Marek Balcerzak: ja mam tylko pytanie, bo gdy my już omawiamy cały punkt, czy jest 
możliwe głosowanie zdjęcia punkt, bo taki był wniosek.
Przewodniczący  Rady  Gminy  Tomasz  Bronisław  Lewandowski:  no  właśnie  tutaj  się 
zastanawiam.
Radny  Jerzy  Węglewski:  tzn.  mój  wniosek  dotyczył  tylko  przesunięcia  wniosku  Klubu 
Radnych na obrady komisji, tego dotyczy wniosek.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: no, ale wniosek już został 
przegłosowany, czyli automatycznie wniosek...
Radny Jerzy Węglewski: dlatego Pan Przewodniczący wziął złą kolejność.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz  Bronisław Lewandowski:  statutowo przysługuje  mi 
prawo..
Radny Jerzy Węglewski: powstał najpierw wniosek, którego dotyczył inny wniosek, zrobił 
Pan, jak uważał.
Przewodniczący  Rady  Gminy  Tomasz  Bronisław  Lewandowski:  statutowo  Panie  Rady 
przysługuje mi prawo wyboru kolejności głosowania wniosków.
Radny Jerzy Węglewski: oczywiście, poproszę jeszcze o wypowiedź Pana Prawnika? Czy mój 
wniosek nie powinien być głosowany jako pierwszy?
Prawnik Konrad Wypych:  ja  przyznam szczerze,  że sam nie  do końca zrozumiałem treść 
wniosku Pana Radnego, czy on dotyczył zdjęcia całego punktu z porządku obrad związanego 
z uchwałą budżetową, Pani Skarbnik też chyba tak zrozumiała, skoro swoje stanowisko w 
tym,  temacie  wyraziła,  tak  ja  to  odebrałem.  Natomiast,  jeśli  to  był  wniosek  tylko  o 
zajmowanie  się  wnioskiem  Klubu  Radnych,  co  do  zmian  podejmowanych  w  uchwale. 
Właściwie te wnioski są tożsame, tak, czy głosujemy wniosek o wprowadzenie zmian, czy 
zajmujemy  się  Pana  wnioskiem,  o  niepoddawanie  tego  pod  głosowanie,  czyli  nie 
przyjmujemy  tych  zmian,  w  mojej  ocenie  są  to  tożsame  wnioski,  dotyczą  tego  samego 
stanowiska i tej samej sprawy.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz  Bronisław  Lewandowski:  czyli  wniosek  jak  gdyby 
Pana Radnego Węglewskiego, jest bezzasadny, żeby go głosować.
Uchwała nr  24/V/2015  została przyjęta 10 głosami za i  4 przeciw i  stanowi załącznik do 
protokołu.

Do punktu 8-go.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały w 
sprawie:  zaciągnięcia  długoterminowej  pożyczki  z  Wojewódzkiego  Funduszu  Ochrony 
Środowiska  i  Gospodarki  Wodnej  w  Warszawie  na  sfinansowanie  planowanego  deficytu 
budżetu.



Skarbnik  Gminy Patrycja  Rosa:  ja  tylko  słówko dodam,  że  oczywiście  z  Wojewódzkiego 
Funduszu  Ochrony  Środowiska  i  Gospodarki  Wodnej  przysługuje  nam  preferencyjne 
oprocentowanie w oparciu, o stopę kont awersji przyjętą przez Radę Polityki Pieniężnej, nie 
więcej niż 2,5%. Pożyczka, jest pożyczką umarzalną, biorąc pod uwagę dzisiejsze warunki 
przyznawania i  umarzania pożyczek w Wojewódzkim Funduszu w wysokości 30%. Także 
myślę,  że warto podjąć taką uchwałę i  wesprzeć się zewnętrznymi źródłami finansowania 
przy realizacji inwestycji dotyczącej „Budowy studni głębinowej w miejscowości Sieraków”.
Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.   Radni do projektu uchwały uwag nie 
wnieśli.
Uchwała  nr  25/V/2015  została  przyjęta  13  głosami  za  i  stanowi  załącznik  do  protokołu. 
(Radna Elżbieta Tyszkiewicz opuściła salę posiedzenia).

Do punktu 9-go.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały w 
sprawie:  zaciągnięcia  długoterminowej  pożyczki  z  Wojewódzkiego  Funduszu  Ochrony 
Środowiska  i  Gospodarki  Wodnej  w  Warszawie  na  sfinansowanie  planowanego  deficytu 
budżetu.
Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: też analogicznie do poprzedniej uchwały pożyczka ta, będzie 
pożyczką umarzalną w wysokości 30% z ostatnich rat spłat kapitałowych, także myślę, że 
warto się również przy realizacji inwestycji „Budowa sieci wodociągowej w miejscowości 
Gorzewo,  ul.  Kruk”,  wesprzeć  zewnętrznym  źródłem  finansowania  pożyczką  z 
Wojewódzkiego Funduszu. 
Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.   Radni do projektu uchwały uwag nie 
wnieśli.
Uchwała nr 26/V/2015 została przyjęta 13 głosami za i stanowi załącznik do protokołu. 

Do punktu 10-go.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały w 
sprawie:  przyjęcia  „Programu  opieki  nad  zwierzętami  bezdomnymi  oraz  zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie Gminy Gostynin w 2015 roku”.
Wójt:  oczywiście  Państwu  Radnym  i  Sołtysom  znany  jest  ten  program  opieki  nad 
zwierzętami,  w  jaki  sposób  go  realizujemy.  W ramach  tego  programu  mamy ustalonego 
wykonawcę,  który  ma  za  zadania  odławiania  bezdomnych  zwierząt  i  ich  transport  do 
schroniska przez firmę Herkules. Za to niestety płacimy. Tak jak ja na spotkaniach często 
mówię, odłowienie takiego bezdomnego pieska, to niejednokrotnie trzeba podjechać, żeby go 
odłowić. Zapewniamy miejsce w schronisku w Kotliskach. Niestety utrzymanie tych piesków 
nas drogo, kosztuje, to jest w skali roku ponad 130tys. zł. Kwota dobowego utrzymania pieska 
w schronisku to jest 7,56zł. Oczywiście, jeśli chodzi o odbiór zwierząt z terenów z pasów 
naszych dróg i  z terenu gminy,  oczywiście też to realizujemy,  mamy podpisana umowę z 
firmą Hetman, która nam to nieodpłatnie odbiera, te zwierzęta. Jedynie, jeżeli w przypadku 
dzików,  które  znajdziemy,  albo  zostały  potrącone,  procedura  jest  trochę  bardziej 
skomplikowana, bo taki dzik musi być odbierany zupełnie odrębnym transportem, nie może 
być tym samym samochodem, z uwagi na afrykański pomór świń. Zwierzęta gospodarskie, 
które  są  w  wyniku  zaniedbań,  przez  właścicieli,  też  mam  wskazane  miejsce,  w  którym 
możemy potencjalnie umieścić, to jest w gospodarstwie rolnym Pana Lewandowskiego we 
wsi w Sokołów. Ten program nas kosztuje sporo, 135tys. zł koszty na utrzymanie schroniska, 
odławianie  i  drobne  usługi  weterynaryjne,  3tys.  zł  na  kastrację  i  sterylizację,  1tys.  zł  na 
edukację mieszkańców, dokarmianie kotów i psów, 1tys. zł całodobowa opieka weterynaryjna, 
jest to Pan Kieszkowski.



Radny Piotr Piotrowski: ja odnośnie tego punktu, na terenie mojego sołectwa, mieszka Pan 
samotny,  który  nadużywa  alkoholu  i  ma  15  psów,  m.  in.  są  trzy  suki,  one  się  ciągle 
rozmnażają i dba ten Pan o te psy, ale wymykają się spod kontroli już, wylatują na drogę i czy 
jest możliwość dofinansowania i sąsiedzi chcą się też dołożyć do tego, żeby wysterylizować 
te suki. Czy jest to możliwość jakaś dofinansowania przez gminę i oczywiście, czy sąsiedzi 
dołożyliby, czy nie, bo za chwilę one wszystkie 15 znajdzie się w schronisku.
Wójt: dopóki jest własnością, to jest jego własnością, to on powinien dokonać sterylizacji, my 
dokonujemy sterylizacji w momencie, gdy on się staje pieskiem bezpańskim.
Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.   Radni do projektu uchwały uwag nie 
wnieśli.
Uchwała  nr  27/V/2015  została  przyjęta  14  głosami  za  i  stanowi  załącznik  do  protokołu. 
(Radna Elżbieta Tyszkiewicz wróciła na salę posiedzenia).

Do punktu 11-go.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały w 
sprawie:  utworzenia  odrębnych  obwodów  głosowania  dla  przeprowadzenia  wyborów 
Prezydenta RP zarządzonych na dzień 10 maja 2015r. 
Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.   Radni do projektu uchwały uwag nie 
wnieśli.
Uchwała nr 28/V/2015 została przyjęta 14 głosami za i stanowi załącznik do protokołu.
Radna Ewa Michalska: proszę Państwa, bo dzisiaj głosowaliśmy nad utworzeniem odrębnych 
obwodów głosowania,  jeżeli  chodzi  o  wybory na  Prezydenta  RP,  ale  powiem tak,  że  po 
różnych  spotkaniach  i  zebraniach  wiejskich,  mieszkańcy bardzo  często  mówią  o  tym,  że 
powinniśmy jako Rada jednak te obwody troszkę zmienić i zmieniając jeden obwód, pociąga 
za sobą następny, więc powinniśmy jako Rada usiąść, później Komisja Porządku, ale myślę, 
że wszyscy Radni i zastanowić się nad tym, że powinniśmy te obwody jednak pozmieniać. Co 
jest takim sygnałem od mieszkańców? To, że np. bardzo często przejeżdżają obok jednego 
lokalu wyborczego, daleko gdzieś oddalony, więc trzeba byłoby tak podzielić, żeby ułatwić to 
mieszkańcom, no bo przecież to ma być na potrzeby mieszkańców, te obwody głosowania. 
Nie jest to na pewno łatwe, na pewno sporo pracy, jeśli chodzi o Urząd i nas jako Radnych,  
ale powinniśmy nad tym przy następnych wyborach zastanowić się.
Wójt:  to  nie  jest  prosta  sprawa,  ponieważ  musimy  jednostkami,  czyli  sołectwami  tego 
dokonać. Sołectwa nie można dzielić w jakiś sposób, więc jest to trudne, analizowaliśmy już 
to kilkakrotnie, żeby zachować wskaźniki. Dlatego nie jest to łatwa sprawa. Oczywiście jak 
najbardziej Rada widzi potrzebę analizowania, mamy materiały, możemy dostarczyć Państwu 
obwody i ilość osób uprawnionych do głosowania w każdym. Czekamy na jakieś propozycje, 
ale to nie tylko, że ja chcę tutaj odkroić, proszę zaproponować, jak to dalej ma wyglądać.
Radny  Marek  Balcerzak:  w  tym,  temacie,  ja  też  chciałbym  się  odnieść,  czy  mówimy o 
obwodach, czy o okręgach, bo jeżeli chodzi o okręgi, jeżeli ja dobrze zrozumiałem, to tylko 
ustawa mówi, że w określonych przypadkach, można te okręgi zmieniać. Niedawno uchwałę, 
żeśmy podejmowali i wtedy mogliśmy to zrobić, tak, że moim zdaniem w tym momencie na 
wniosek mieszkańców, uważam, że takiej możliwości zmiany, jeśli chodzi o okręgi, nie ma. 
Natomiast  zawsze  można  byłoby  podyskutować  odnośnie  lokalizacji  siedziby  danego 
obwodu, jeżeli taka możliwość oczywiście jest uzasadniona.
Wójt;  oczywiście zmiany obwodów, o też oczywiście pociągają różne rzeczy, zadowolimy 
jedną część mieszkańców, jakieś jedno sołectwo, a zrazimy następne sołectwa. Także złotego 
środka nie ma. 



Do punktu 12-go.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały w 
sprawie:  przystąpienia  Gminy  Gostynin  do  Stowarzyszenia  „Lokalna  Grupa  Działania 
AKTYWNI RAZEM”.
Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.   Radni do projektu uchwały uwag nie 
wnieśli.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: osoba wskazana.
Radna Ewa Michalska: Pan Wójt.
Radny Marek Balcerzak: wskazaliśmy Pana Wójta, ale Pana Wójta nie było i nie wiemy, czy 
wyraża zgodę?
Wójt:  Szanowni Państwo, oczywiście w programowaniu europejskim 2007-2013, środki w 
ramach  LGD  Fundacji  Aktywni  Razem,  której  fundatorem  było  Stowarzyszenie  Gmin 
Turystycznych Pojezierza Gostynińskiego. Nowe programowanie już zakłada,  że nie może 
być fundacja. Fundacja nie może się ubiegać o takie dofinansowanie i opracować strategii, 
musi to być w formie stowarzyszenia, w związku z tym, powołano Stowarzyszenie „Lokalna 
Grupa  Działania  Aktywni  Razem”,  jest  to  podobna  nazwa.  Do  tego  stowarzyszenia, 
podczepiona jest fundacja Aktywni Razem, bo musimy zdawać sobie sprawę, że Fundacja 
Aktywni Razem, musi jeszcze przez 5 lat istnieć i działać, zapewniając trwałość projektów, 
które zrealizowała. W związku z tym pomysł jest taki, żeby Fundacja Aktywni Razem stała 
się członkiem stowarzyszenia i będzie działała w ramach tego stowarzyszenia. Będzie miała 
na  uwadze  oszczędności  w  kosztach  utrzymania  tej  fundacji.  Oczywiście  w  poprzednim 
programowaniu też reprezentował Wójt Gminę Gostynin, wcześniej to był Pan Jan Kazimierz 
Krzewicki, odkąd ja objąłem Urząd, to była to moja osoba. Zgadzam się na to, żebym teraz 
też to był ja.
Uchwała  nr 29/V/2015  została  przyjęta  13  głosami  za  i  stanowi  załącznik  do  protokołu. 
(Radna Jolanta Sulma opuściła salę posiedzenia).

Do punktu 13-go.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały w 
sprawie:  wyrażenia  zgody  na  przyjęcie  w  użyczenie  na  czas  nieokreślony  zabudowanej 
nieruchomości stanowiącej działkę nr 109/1 o pow. 0,08 ha położoną na terenie wsi Huta 
Nowa oraz upoważnienia Wójta Gminy do zawarcia z Ochotniczą Strażą Pożarną w Hucie 
Nowej umowy użyczenia w/w nieruchomości.
Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.   Radni do projektu uchwały uwag nie 
wnieśli.
Uchwała nr 30/V/2015 została przyjęta 13 głosami za i stanowi załącznik do protokołu.

Do punktu 14-go.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski odczytał projekt uchwały w 
sprawie: przekazania w dzierżawę na okres 3 lat niezabudowanej nieruchomości stanowiącej 
działki nr 55/2, 56/1 i 57/3 o łącznej pow. 0,70 ha we wsi Marianów Lucieński gm. Gostynin.
Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.   Radni do projektu uchwały uwag nie 
wnieśli.
Uchwała  nr  31/V/2015  została  przyjęta  14  głosami  za  i  stanowi  załącznik  do  protokołu. 
(Radna Jolanta Sulma wróciła na salę posiedzenia).

Do punktu 15-go.
Informacja Przewodniczących komisji o realizacji wniosków komisji. 

Komisja Zdrowia Pomocy Społecznej Oświaty Kultury i Spraw Mieszkaniowych: 



Komisja  wnioskuje  o  udzielenie  pomocy  finansowej  dwóm  mieszkańcom  gminy, 
promujących gminę w zawodach sportowych (podnoszenie ciężarów).

Komisja Budżetu i Finansów: 
wniosków nie wypracowała.

Komisja Porządku Publicznego, Spraw Obywatelskich i Ochrony Przeciwpożarowej: 
wniosków nie wypracowała.

Komisja Rewizyjna: wniosków nie wypracowała.

Komisja Rozwoju Gospodarczego Rolnictwa Leśnictwa i Ochrony Środowiska: 
wniosków nie wypracowała.

Do punktu 16-go.
Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.

Odpowiedzi na interpelację Radnych udzielił Wójt Gminy Edmund Zieliński:
Uprzątnięcie działki gminnej w Solcu, póki, co traktujemy tę działkę, jako składowisko gruzy 
i  możliwość  też  przywiezienia  przez  mieszkańców,  którym  zbywa  np.  gruz,  mogą  tam 
przywieźć. Według naszej w tej chwili oceny, jest na tyle dużo tego gruzu, że warto kruszarkę 
wynająć.  Myślę,  że  w miesiącu  kwietniu  już  taką  kruszarkę  wynajmiemy i  skruszymy te 
odpady wszystkie, betonowe w m. Solec i też oczywiście będą one częściowym materiałem na 
podbudowę dróg.  Nie chcę w tej  chwili  określać terminu,  do,  kiedy to  nastąpi,  ponieważ 
jeszcze w trakcie też wpływają inne wnioski, gdzie mieszkańcy chcą oddać swój jakiś stary 
budynek,  który  warto  skruszyć.  Musimy  to  niestety  gromadzić  w  jednym  miejscu,  bo 
transport kruszarki, przemieszczenie kruszarki, ma sens wtedy, gdy jest minimum 500-600ton 
do skruszenia, inaczej nie chcę podejmować takiego kruszenia, bo jest za wysoka stawka.
Radna Ewa Michalska: dlatego mówiła, Pan powiedział, że tylko gruz, no niestety, tam nie 
jest  tylko  gruz.  Jeżeli  ktoś  ma  nad  tym pieczę,  no  to  może  niech  sprawdza,  co  tam jest 
przywożone, no, bo niech to nie stanie się wysypiskiem. Ja tu również, nie pytałam dzisiaj, ale 
pytałam na Komisji Porządku, co z tym budynkiem, samej tej mleczarni? Bo ona się nadaje 
właśnie, jak przyjedzie kruszarka, do tego, żeby ją pokruszyć i to będzie dobry materiał, tak 
na podbudowę. Ona się do niczego nie nadaje. Jest to ładna działka, nie jest to w samym 
centrum i może tam być wykorzystywana jako składowisko, tylko składowisko gruzu, a nie 
wysypisko.
Wójt: jeżeli chodzi o stan tej byłej zlewni, oczywiście tam oglądaliśmy to już kilkakrotnie, 
pomysł wcześniej był taki, żeby ewentualnie tę zlewnię adaptować na jakieś budynki socjalne, 
oczywiści  w  trakcie  minionej  kadencji  ten  budynek  w  Sokołowie  został  też  skruszony, 
budynek w Sierakowie został skruszony. Dlatego oceniliśmy, że to nie ma sensu tego ratować, 
bo te ściany są tak zagrzybione, że nie będzie tam możliwości. Dokonamy oczywiście jeszcze 
jednej oceny tego budynku w Solcu i oczywiście zdecydujemy w najbliższym czasie co z tym 
ewentualnie można zrobić. Jeżeli rzeczywiście dojdziemy do wniosku, że nie ma sensu tego 
utrzymywać, na pewno taką decyzję podejmiemy stosowną, żeby to uporządkować.
Wszystkie  generalnie  sprawy  dotyczące  równania  dróg,  już  w  sprawozdaniu  mówiłem, 
przedstawiałem  Państwu,  że  już  podpisałem  umowę  na  dostawę  kruszywa  betonowego  i 
pospółki. Prawdopodobnie od dzisiaj miały się, tak Panie Prezesie?
Prezes ZK Paweł Czarnecki: jeszcze nic nie przyjechało.
Wójt: ale miały się zjawić na dzisiaj dostawy, w związku z tym, już będziemy dysponowali 
materiałem i będziemy starali się ten materiał sukcesywnie wbudowywać. Nie chcemy w tej 



chwili też równiarki, wału całą wycieczkę zrobić po terenie gminy, koszty są też związane z 
przemieszczeniem, chcemy przy okazji  realizacji  jakiegoś funduszu sołeckiego i  to będzie 
obok,  obok  jakieś  sołectwo,  które  powiedzmy,  funduszu  akurat  nie  ma,  a  tam jest  tylko 
równanie  dróg,  więc  przy  okazji  takiego  wyjazdu  dokona  się  równania  newralgicznych 
miejsc. 
Jeżeli chodzi o sprawy oświetlenia i planu oświetlenia, owszem my po świętach mamy zamiar 
usiąść  do  tego  planu.  Zrobić  rozeznania,  co  do  zasadności  harmonogramu  i  inwestycji  i 
modernizacji oświetleń drogowych, natomiast jeżeli chodzi o rok bieżący, to są już zapisy w 
umowie, o świadczenie usługi konserwacyjnej i oświetlenia gminnego, są konkretne zapisane 
wskazania. Na ten rok uważam, że już nie ma możliwości zmian i zgłoszenia dodatkowych, 
także  poczekajmy  na  umowy  na  rok  2016.  Troszeczkę  ja  planuję  zmienić  podejście  do 
negocjacji,  inaczej,  skupić  się  więcej  na  dobudowie  nowych,  natomiast  wymiany,  że  tak 
powiem starych lamp, pozostawić na pewien problem spółki Energa Oświetlenie. Ale to już 
wtedy w nowej umowie, zawrzemy nowe wskazania, tak żeby do tej umowy do tej koncesji, 
której  tam  nastąpią  pewnie  w  drugiej  połowie  roku  2015,  żebyśmy  mieli  już  wtedy 
harmonogram  przez  Państwa  zaakceptowany  i  uzgodniony.  Także  podejmiemy  prace  w 
drugiej połowie kwietnia nad tym harmonogramem.
Jeżeli chodzi o Hutę Zaborowską i uzupełnienie dziury, oczywiście obejrzymy i jeżeli jest tam 
taka potrzeba, to naprawimy, staramy się reagować, jeżeli są naprawdę trudne warunki.
Jeżeli chodzi o Panią Jolantę Sulma, powiem tak, po pierwsze na razie nie mamy projektu 
wodociągu  do  tych  trzech  gospodarstw,  ale  oczywiście  ja  temat  pamiętam i  mam go  na 
uwadze  zawsze.  Postaramy  się  w  tym  roku  dokumentację  opracować,  zobaczymy,  jak 
zrealizujemy te wszystkie zadania wodociągowe, które mamy na ten rok zaplanowane. Jeżeli 
pojawią się jakieś możliwości finansowe, postaramy się też, o wykonać.
Jeżeli  chodzi o remont sanitariatów w tej  remizie w Skrzanach, myślę,  że byłoby dobrze, 
gdyby to było,  w ramach funduszu sołeckiego nastąpiło.  Jest  przeznaczony generalnie  na 
remont i w ramach tego. Zdecydujemy, co tam poprawimy.
Pan  Tomasz  Lewandowski,  wniosek  dotyczący  termomodernizacji  budynku  szkoły  w 
Białotarsku,  został  umieszczony na  liście  rezerwowej  na  drugiej  pozycji,  więc  szansę  na 
pozyskanie dofinansowania, taką informację otrzymaliśmy, są bardzo duże. Obecnie trwają 
rozmowy z projektantami w celu wyboru wykonawcy dokumentacji  technicznej. Wstępnie 
planujemy,  że  dokumentacja  techniczna  zostanie  wykonana,  gdzieś  w granicach trzeciego 
kwartału tego roku. 
Skarbnik Gminy Patrycja  Rosa:  będzie realizacja wniosku projektu,  to nie,  bo wykonanie 
projektu będzie w miesiącach wakacyjnych. Prawda?
Wójt: tak.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: mówię, fizycznie?
Skarbnik  Gminy Patrycja  Rosa:  generalnie  projekt  zakłada,  zakończenia  operacji  w  roku 
2015,  jeżeli  udałoby się  uzyskać to  dofinansowanie,  tak  jak Pan Wójt  wspomniał,  drugie 
miejsce na liście rezerwowej, troszkę nas to zmartwiło, bo myśleliśmy, że zakwalifikujemy się 
w ramach 15 wniosków, które uzyskały dofinansowanie. Jesteśmy na liście rezerwowej na 
drugim  miejscu,  kontaktowaliśmy  się  z  Narodowym  Funduszem  Ochrony  Środowiska  i 
uzyskaliśmy  taką  informację,  że  są  duże  oszczędności  na  projektach  OZE  i  stamtąd 
najprawdopodobniej  przerzucą  środki,  tylko  jeszcze  potrzebna  jest  do  tego  decyzja 
Ministerstwa, więc mamy bardzo duże szanse, żeby to dofinansowanie uzyskać, nie mniej 
jednak na chwilę obecną jesteśmy na liście rezerwowej.
Wójt:  jeszcze Pan Węglewski,  Jastrzębia za autostradą droga,  ja pamiętam, ja ją mam na 
uwadze.



Do punktu 17-go.
Przyjęcie protokołu, z poprzedniej sesji. 
Protokół, z obrad IV Sesji Rady Gminy został przyjęty 14 głosami za.

Do punktu 18-go.
Sprawy różne i wolne wnioski.

Radna  Ewa  Michalska:  Szanowni  Państwo,  żeśmy  rozmawiali  wcześniej,  na  komisjach 
swoich problemowych. Ja tutaj zdecydowałam się na to, żeby poddać pod dyskusję wszystkim 
Radnym, sprawę dotyczącą ułatwienia pracy nam, jako Rady. Powiem, tak, że Biuro Rady 
obsługiwane jest przez jedną osobę, fizycznie przez jedną osobę, więc nie są to dwie, trzy, 
tylko  jedna.  Rada  bardzo  oszczędnie  gospodaruje  swoimi  środkami,  zresztą  były  to 
oszczędności w poprzedniej kadencji również. Z roku, na rok, te oszczędności były, może nie 
bardzo  duże,  ale  zawsze  były  jakieś  oszczędności  i  to  potwierdzi  Pani  Skarbnik.  I  dla 
przygotowania nas tutaj, do naszej pracy, dla ułatwienia również pracy, jednej osoby Biura 
Rady, czyli Pani, Pani naszej „Dyrektor”, my ją tak nazywamy, Pani Anity i dla usprawnienia 
pracy również całego tutaj Urzędu, bo jak wiecie Państwo, przygotowaniami materiałów na 
sesję,  na  komisję  zajmuję  się  cały Urząd,  Pani  Sekretarz,  Pani  Skarbnik,  Pan  Wójt,  Pan 
Prawnik,  wszystkie  osoby pracujące w Urzędzie,  Kierownicy działów. Więc,  żeby nam w 
jakiś sposób i ułatwić prace całego Biura i ułatwić również pracę Urzędu, dlatego wnioskuję 
tutaj o wydatek finansowy na informatyzację pracy, nas, jako Rady. Pani Skarbnik przeliczała 
wszystkie koszty, które będą związane z tym wydatkiem, jak również zapewnione są środki w 
budżecie, przewidziane były na 2015 rok. Przy tym powiem, że do przygotowania, to niestety 
my, jako gmina wszędzie piszemy, że jesteśmy gminą ekologiczną, również mamy już któreś 
z kolei Dożynki Ekologiczne, więc, żeby zaoszczędzić faktycznie i żyć zgodnie z tą ekologią, 
przynajmniej  trochę,  to zaoszczędźmy tych drzew, czyli  zaoszczędźmy tych ton papierów, 
które są przysyłane, potem trzeba je, proszę Państwa zniszczyć. Poza tym ochrona pewnych 
danych  osobowych,  które,  Naczelny  GIODO  czuwa  nad  tym  i  myślę,  że  to  również 
ułatwiłoby obronę niejaką tam Urzędowi, jeśli chodzi o jakieś kontrole w przyszłości...
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: reasumując dużo można by 
jeszcze mówić..
Radna Ewa Michalska: tak, ale ja chciałaby, nie to, żeby to ubarwić, tylko po prostu, jakie są, 
jakie do tej pory były wydatki. Radny musi się przygotować, Biuro Rady, również cały Urząd, 
dlatego ułatwi nam to pracę, zakupienie tabletów do pracy w Biurze. Na pewno powie tu ktoś, 
że, no tak, zakup jest, ten zakup jest, proszę Państwa, na wiele lat. Nie liczymy tutaj na rok, 
my to zadanie powinniśmy wprowadzić 4 lata temu i  w tym momencie naprawdę byłyby 
zaoszczędzone spore środki. Jeżeli ktoś chciałby, to Pani Skarbnik powie, jakie to są duże 
koszty związane z całą obsługą tonerów, ksero itd., także to nie jest drobny koszt. I poddam 
tutaj ten wniosek pod dyskusję, ja myślę, że zaoszczędzone w tym momencie pieniądze, mogą 
być przeznaczone, właśnie na remont tych dróg i na modernizację.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: ja tylko powiem, że mamy 
XXI wiek, to nie są jakieś tam bardzo duże wydatki, a usprawniłoby to pracę Biura Rady, 
której jest tak naprawdę w jednoosobowym składzie i należałoby to ocenić, czy po prostu te 
oszczędności by były.
Radny Marek Balcerzak: ja korzystam z tej formy i ułatwia to pracę bardzo. Jednocześnie 
mogę stwierdzić, że np. Pani Skarbnik długo pracuję, bo często materiały wpływają do mnie 
mailowo o  godzinie  17.00,  18.00,  czy później,  ale  wpływają  tego samego dnia,  kiedy są 
wysłane, a nie tak jak papierowo po kilku dniach, czy po tygodniu.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: Szanowni Państwo, jeszcze 
jest  bardzo  ważna  jedna  rzecz,  uchwała  budżetowa,  ta,  którą  dzisiaj  żeśmy  głosowali. 



Rzeczywiście materiały do Pani Skarbnik wpływają bardzo późno, jeżeli chodzi o to, żeby 
mogła  przygotować,  tę  uchwałę  i  żeby  mogła  wysłać  papierowo,  w  zasadzie  w  trybie 
statutowym jest to niemożliwe, 7 dni, jest to niemożliwe, nie to, że przymykamy oko, tylko 
akceptujemy stan, jaki jest, a tutaj ta uchwała, mogłaby tam na 3 dni, czy na 2 znaleźć się,  
ważna uchwała budżetowa, u nas na tabletach.
Radna Elżbieta Tyszkiewicz: jeżeli mówimy o tych oszczędnościach faktycznie, więc ja bym 
miała taką propozycje, że dostajemy diety, może każdy Radny kupi sam sobie tableta. Jeżeli 
mówimy o oszczędnościach, no to bądźmy konsekwentni. Robi się drogi, zabiera się sobie, a 
dzisiaj, chcecie, co tablety wprowadzić? 
Przewodniczący  Rady  Gminy  Tomasz  Bronisław  Lewandowski:  nie  my  nie  chcemy 
wprowadzić tabletów.
Radna Elżbieta Tyszkiewicz: Panie Przewodniczący proszę mi nie przerywać, sam internet 
będzie  kosztował  10tys.zł  i  co  dalej,  tablet  nie  kosztuje  500zł.  Mamy  diety,  jesteśmy 
Radnymi, póki, co niektórzy są już następną kadencję, myślę, że nas stać na to.
Przewodniczący  Rady  Gminy  Tomasz  Bronisław  Lewandowski:  nikt  tu  nie  wymyślił 
tabletów,  to  jest  ciąg  dalszy  dyskusji,  która  jet  wynikiem  pewnych  pozycji  w  uchwale 
budżetowej. I trzeba o czymś zdecydować albo to zdjąć, albo zrealizować.
Radny Jerzy Węglewski: ja tylko chcę zadać pytanie, tutaj Pani Skarbnik, czy rzeczywiście 
byłyby to oszczędności, czy ktoś to policzył? Jakie to są koszty obsługi papierowej Rady i 
obsługi elektronicznej, czyli zakup tabletów i łączy internetowych dla 15 Radnych? Czy tutaj 
mamy oszczędności rzeczywiste, czy jednak będziemy mieli zwiększone koszty? Bo mi się 
wydaje, że jednak będziemy mieli zwiększone koszty.
Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: Szanowni Państwo, Wysoka Rado, pomysł zakupu tabletów i 
całego łącza internetowego dla Radnych, narodził się pierwszy w Urzędzie Gminy, nie od 
Państwa.  Takie  środki  zabezpieczyliśmy już w uchwale  budżetowej,  w projekcie  uchwały 
budżetowej na rok 2015, mając na względzie kilka przyczyn. To są przyczyny ekonomiczne, 
ekologiczne,  innowacyjne  i  można  by  wiele,  wiele  jeszcze  na  ten  temat  mówić. 
Zaplanowaliśmy na ten cel wydatki rzędu 9tys. zł, jeśli chodzi o łącze internetowe na cały 
rok, dla wszystkich z Państwa i kwotę 18tys. zł na zakup tabletów, które oczywiście miałyby 
służyć na lata. Koszty papieru, koszty toneru, jeszcze usług pocztowych, bo to jest też bardzo 
duży  wydatek,  są  ogromne.  Czy  przeprowadziliśmy  taką  kalkulację?  Oczywiście  nie 
problemem jest skalkulowanie wydatków pracownika Bura Rady, który poświęca swój czas 
na realizację tych zadań, ale chcę powiedzieć, że nad tymi uchwałami pracujemy my wszyscy, 
Urzędnicy. Gdyby przeprowadzając kalkulację kosztów czasu pracy mojego wynagrodzenia, 
na pewno mogę tutaj z pewnością powiedzieć, że w ciągu 4 lat przyniesie to oszczędności, a 
biorąc pod uwagę fakt, iż ten zakup będzie na lata kolejne, na pewno te wydatki się zwrócą.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: jest pełne uzasadnienie, Pani 
Skarbnik, która widzi to po stronie kosztów pozytywnie i w każdym innym. I my też tak to 
odbierajmy i nie szukajmy, w moim przekonaniu, tutaj drugiego jakiegoś dna, tego, że ktoś tu 
chce  coś  od  gminy  wziąć,  wziąć  za  darmo.  Nie,  chodzi  o  to,  żebyśmy  byli  i  mobilni 
internetowo i nowocześni. I tak naprawdę nie zwiększali wydatków.
Radna Marzena Staniszewska: trzeba też zaznaczyć, że to przepisy przede wszystkim, które 
dyrygują pracą Wójta,  czyli  Urzędu, żeby jak najlepiej  usprawnić Urząd Gminy i  żeby te 
działania były, to nie w takim wypadku, żeby jako dla Radnych była, tylko przekazywanie 
informacji,  żeby  było  szybkie  i  sprawne.  To  jest  wymóg  każdego  pracodawcy,  ustawa 
nakazuje.
Radna Mariola Dan-Liberadzka: ja też chciałam powiedzieć kilka słów w tej sprawie, bo jeśli 
chodzi o koszty, czy zakupu tabletów i korzystania z internetu, a koszty, nie liczymy czasu 
pracy,  które  są  przygotowywane  te  dokumenty,  bo  i  tak  te  dokumenty  muszą  zostać 
przygotowane,  żeby zostały  wysłane,  więc  nie  liczmy tego,  tylko  liczmy koszt  papieru  i 



tonera, gdzie jest to drukowane. A uważam, że wydrukowanie i zakupienie papieru jest dużo 
niższy, niż utrzymanie i opłacenie internetu, bo za te pieniądze, możemy naprawdę zrobić 
więcej. Ludzie nie mają oświetlenia, o które proszą i wiemy, jaka jest szeroka i gruba teczka. 
Czy kiedyś Ci ludzie doczekają się tego oświetlenia, mamy drogi popsute, które też można 
byłoby, te pieniądze w inny sposób zagospodarować i przeznaczyć na inne cele.
Przewodniczący  Rady  Gminy  Tomasz  Bronisław  Lewandowski:  ja  słucham  głosu  Pani 
Skarbnik, która zdecydowanie podkreśla, że te wszystkie aspekty kosztowe są przeliczone.
Skarbnik Gminy Patrycja Rosa: ja tylko słówko chciałam dodać, że oczywiście propozycja 
była z naszej strony, nie mniej jednak decyzję podejmie organ stanowiący Rada, my się do 
tego przystosujemy.
Radny Marek Balcerzak: ja korzystam od wielu lat,  zrezygnowałem całkowicie z papieru, 
czyli ja oszczędność dla Urzędu Gminy czynię, szkoda tylko, że pozostałe osoby nie wzięły, 
te, które dzisiaj mówią, że mogą sobie wyposażyć same, że do tej pory sobie nie wyposażyły. 
I cały czas przesyłać trzeba im na papierze, to jedna rzecz. Druga rzecz, jeżeli zdecydujemy, 
bo  ja  będę  za  tym,  że  poprę  większość,  natomiast,  jeżeli  zdecydujemy taką  formę,  to  ja 
rozumiem, że należałoby zmienić, jakiś wpis zrobić, czy jakiś zapis, chociażby w statucie, że 
u nas już przekazuje się materiały tylko w formie elektronicznej, żeby nikt nie miał prawa 
żądać w formie papierowej. Żeby nie było tak, że będzie obieg i taki, i taki, bo to rzeczywiście 
byłoby kompletną bzdurą. 
Radna Mariola Dan – Liberadzka: jeżeli chodzi o tę sprawę, to, którą tutaj Pan poruszył, że 
niektórzy w ten.., ja, osobiście dostaję mailowo i dostaje dietę co miesiąc, stać mnie na to,  
żeby wydrukować sobie te dokumenty.
Sołtys sołectwa Podgórze Bożena Jędrzejczak: ja chciałabym coś powiedzieć, słucham tutaj 
tak, mają tu Panie racje, ze względu na to, że ja pracowałam i kiedyś mówiło się w pracy, że 
będzie internet, nie będzie papierów, to jest nieprawda, papiery były, będą i tak zostanie.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz  Bronisław Lewandowski:  ale  musimy przynajmniej 
dożyć do tego, żeby tak nie było.
Sołtys sołectwa Podgórze Bożena Jędrzejczak: no dobrze, więc kupcie sobie to sami, w czym 
problem?
Sołtys  sołectwa Zaborów Stary -  Stanisławów Jerzy Andrzejczak: ja do Pana Wójta  mam 
prośbę, Panie Wójcie, mówił Pan, że macie tę grupę interwencyjną, u was już w gminie, ja 
bym bardzo prosił,  jeżeli  będzie możliwość taka,  jakąś  małą grupkę, chodzi  u mnie ta  w 
Zaborowie, z tej góry jak jest tam, te krzaki powycinać, dlatego, że jeżeli tam byłoby można, 
będzie możliwość, jeżeli to się powycina, tam jest na odległość 70m, te krzaki, bo ta woda, 
która idzie, jak jest duży napływ wody, to idzie środkiem tej drogi, także nawet jak się na 
górze tam nasypie grubiej to i tak wszystko jest na dole, woda spłynie, a chciałbym właśnie, 
tam potem równiarka była, wziąć to i jakieś rowy zrobić równiarką, żeby puścić tę wodę, nie 
środkiem, a bokami po tych rowach. Będzie coś, a tak to, no nie ma szans w ogóle na nic, to 
jest pierwsza sprawa. Druga sprawa, to, już nie wiem, ale chyba z 5 lat do tyłu było mówione 
o sprzątaniu tych folii, u nas są trzy gospodarstwa, które prowadzą hodowle bydła, tej folii 
jest bardzo dużo. Co z tym robić? To trzeba coś z tym zrobić, bo ja nie wiem, co z tym robić z  
tą folią, spalić tego nie wolno, przecież zatruwa środowisko. Co roku ludzie kładą na kupę i to 
leży.  Ja  już to  zgłaszałem,  nawet  uszykowane miałem te  folie,  z  5  lat  temu i  miało  być 
zabrane, wiem, że w Solcu było zabrane, miało potem być zabrane w Zaborowie, do tej pory 
leży to wszystko i teraz nie wiem, co z tym zrobić.
Przewodniczący  Rady  Gminy  Tomasz  Bronisław  Lewandowski:  na  razie  widzę,  że  inne 
tematy się zaczynają, na razie skończmy ten jeden temat.
Sołtys sołectwa Helenów Antoni Żebrowski: ja jeszcze mam takie pytanko, u mnie, w moim 
sołectwie jest, są tacy ludzie jeszcze, że nie mają wody z sieci i nie mają świateł ulicznych, 
trzeba byłoby też pomyśleć o nich.



Przewodniczący  Rady  Gminy  Tomasz  Bronisław  Lewandowski:  Panie  sołtysie,  ale  za 
chwileczkę,  bo  chcemy tutaj  zakończyć  sprawę,  tego  wniosku  tutaj  Pani  Radnej  i  zaraz 
będziemy dalej tutaj dyskutować.
Radna Ewa Michalska: jeżeli na początku zabrałam głos, to myślę, że mogę i na końcu, bo 
analiza  była  przeprowadzana,  z  Panią  Skarbnik,  byłam  poprzednio  w  Komisji  Budżetu, 
analizowaliśmy to, to naprawdę jest bardzo dużo, na pewno usprawni, głównie pracę Urzędu, 
to co, Pani Radna Staniszewska powiedziała, obowiązują terminy, 7 dni przed każdą komisją 
powinny być wszystkie dokumenty. My takich dokumentów nie mamy, nie chcemy tutaj w 
jakiś sposób, źle się odnosić, tak, że nie jest to przygotowane, ale jest to niezgodne z prawem, 
my potrzebujemy czasu na to, żeby się przygotować. Na pewno to ułatwi pracę.
Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Bronisław Lewandowski: Szanowni Państwo, ja myślę, 
że w drodze głosowania, dyskusja była szeroka.
Radni ww. wniosek przyjęli 9 głosami za, 4 przeciw i 1 wstrzymującym się.
Sołtys  sołectwa  Sierakówek  –  Kleniew  Bogumiła  Baraniak:  Panie  Wójcie,  na  mój  teren 
wszedł Zakład Energetyczny,  który obcina gałęzie  z drzew, nad swoimi liniami,  tylko,  co 
dalej? Bo te gałęzie leżą i ja nie wiem, czy to ktoś ma sprzątać, czy będzie w ogóle. No, bo 
mieszkańcy nie wiedzą, co z tym zrobić, a druga rzecz, też nie będą sprzątać, bo już nie ta era,  
już jest opału, że ktoś będzie wykorzystywał to, bo piece mamy inne całkiem, do opalania i 
nikt nie będzie tego sprzątał. To są i na drogach i na prywatnych posesjach, nie wiemy, co z 
tym zrobić. Czy Pan Wójt, coś na ten temat wie w ogóle?
Wójt: pierwszego mamy Sołtysa w Zaborowie Starym, krzaki, tak oczywiście mamy grupę 
robót  publicznych,  20-osobową,  część  z  nich  w  tej  chwili  kończy,  można  powiedzieć, 
generalnie  gminy,  bo  trudno,  żebyśmy  się  tylko  skupili  na  samych  drogach  naszych 
gminnych, a wojewódzkie, powiatowe stałyby z tymi stertami śmieci, w związku z tym, w 
porozumieniu z Zarządem Dróg Wojewódzkich i Zarządem Dróg Powiatowych, to nasi ludzie 
idą i zbierają, natomiast śmieci zagospodarowują odpowiedni zarządcy we własnym zakresie. 
I  zabierają  te  śmieci,  my kosztów, za  to  nie  ponosimy.  A daję  ludzi,  po to,  żeby dbać  o 
wizerunek gminy, bo nikt nie powie, że brudna jest droga wojewódzka, czy powiatowa, tylko 
powie, że brudna jest gminna. W związku z tym, trudno musieliśmy taką akcję od pierwszego 
dnia, kiedy ruszyły roboty publiczne, skierować. A część pracowników robót publicznych, już 
zajęła  się  remontami  w  naszych  budynkach  gminnych,  także,  gdy  tę  akcję,  powiedzmy 
sprzątania, zakończymy, przystąpimy do wycinania takich zakrzaczeń. Oczywiście ja też tę 
drogę bardzo dobrze znam, też jestem tego samego zdania, że tam trzeba zarys rowów zrobić, 
przynajmniej po lewej stronie i wtedy rzeczywiście ta woda będzie szła bokiem, a nie po 
koronie drogi. Jeżeli chodzi o folię, folia ta po kiszonkowa, nie jest odpadem komunalnym, 
czyli  ona  nie  wchodzi  w  opłatę,  którą  płacimy  całe  społeczeństwo,  jeżeli  chodzi  o 
zagospodarowanie  odpadów  komunalnych.  To  jest  odpad  produkcyjny,  w  wyniku 
działalności,  działalność rolnicza,  jest  też swego rodzaju działalnością i  taka folia już jest 
wtedy  odpadem  produkcyjnym.  Owszem  ja  rozmawiałem z  firmą  Veolia,  oni  by  bardzo 
chętnie wzięli taką folię pod warunkiem, że ona będzie czysta. Jeżeli ona jest czysta, to ją 
zabiorą, natomiast, jeżeli ona wymaga mycia, płukania itd., to są koszta. I firma Veolia też 
musi  się  później  pozbyć  tego,  ktoś  to  musi  kupić  od  nich,  weźmie  wtedy,  gdy  ona 
bezpośrednio  nadawała  się  do  przerobienia  na  surowiec  wtórny.  Natomiast,  gdy ona  jest 
zabrudzona, pozostałościami kiszonki itd., to wtedy jest to trudne. Odpłatnie nie ma problemu 
żadnego,  gdyby ona była  czysta,  to  też  Dyrektor  Korzeniowski,  mówił,  jeżeli  ona będzie 
czysta, to ją odbiorą za darmo. Także to jest kwestia jakości tej folii, czystości.
Zakład Energetyczny i obcinanie gałęzi, ja byłem niedawno na spotkaniu ze Spółka Energa 
Dystrybucja, bo taka Spółka zajmuje się właśnie sieciami, coś było właśnie wspominane, że 
usuwają  gałęzie,  usuwają  te  wszystkie  kolizje,  gdzie  drzewa  wchodzą  właśnie  w  linie 
energetyczne i to obcinają, oczywiście jest ich to obowiązek kompleksowo załatwić sprawę, 



nie, to tylko strącić gałęzie i zostawić. Tylko że organizują to w ten sposób, że jeżeli jedzie 
grupa  jakaś,  która  to  obcina,  potem się  pojawi  grupa,  która  będzie  to  rozdrabiać,  tak,  to 
przynajmniej na terenie gminy było realizowane, bo nie tylko Sierakówek, ale i w innych 
miejscowościach też to wcześniej już było realizowane, po jakimś czasie na pewno pojawiała 
się grupa, która dokonywała rozdrobnienia.
Sołtys sołectwa Zaborów Stary - Stanisławów Jerzy Andrzejczak: Panie Wójcie, a jeszcze 
chodzi o tę folię, chciałbym zapytać, że za odpłatnością, jak to będą liczyć, czy to jest od 
kilogramów, ton? 
Wójt: pewnie od tony, ale ustalimy dokładnie, ja jeszcze raz przeprowadzę takie rozmowy i 
odpowiem.
Sołtys sołectwa Zaborów Stary - Stanisławów Jerzy Andrzejczak: żeby wiedzieć, jaka to jest 
odpłatność.
Radny Marek Balcerzak:  Panie  Sołtysie,  Pan Wójt  tutaj  powiedział,  że  przez  pracownika 
ustali, jak to miałoby być zrobione, jaka odpłatność i przekaże.  
Wójt:  jak  będę  miał  jakieś  spotkanie,  to  po prostu zapytam wprost,  za  jaką  kwotę  by to 
odebrali.
Radna Mariola Dan-Liberadzka: ja jeszcze chciałam odnośnie tych tabletów powiedzieć, bo 
teraz  widzę,  że  został  ten  pomysł  przegłosowany,  odnośnie  zakupu,  wniosek,  chciałabym 
wnieść swój wniosek, że jeśli będą zakupowane, proszę mnie pominąć, bo mnie stać na to, 
żeby sobie wydrukować,  lub zakupić sprzęt  i  zakupię swój prywatny i  nie  będę naciągać 
gminy na koszty, bo uważam, że każdy dostaje taka dietę, co miesiąc, to nie są jakieś kwoty 
50, czy 100zł i każdego stać na to. Więc ja rezygnuję, dziękuję bardzo, ja będę po prostu we 
własnym zakresie drukować sobie lub odbierać.
Radny Jerzy Węglewski: ja w tej samej sprawie, chcę zabrać głos, bo myśmy tutaj szybko się 
zastanawiali, że być może byśmy byli skłonni przekazać te tablety, które chcą Państwo nam 
kupić na cele charytatywne, aczkolwiek wydaje mi się, że jest to majątek gminy i nie mamy 
prawa do tego. Do takiej  decyzji,  tak? Także przychylę się tutaj do zdania Pani koleżanki 
Radnej i również rezygnuję z tabletu, proszę przesyłać na mojego maila tak jak dotychczas, ja 
sobie będę sam odbierał i drukował materiały.
Radna Elżbieta  Tyszkiewicz:  ja  chciałam spytać  odnośnie  maila,  czy Urząd Gminy może 
przesyłać nam informację na prywatnego maila? 
Radna Ewa Michalska: oczywiście, że tak.
Radna Elżbieta Tyszkiewicz: ja zadałam pytanie do Pana Mecenasa. Są to dane, niektóre są 
wrażliwe i czy akurat można, bo jeżeli mówi się o tym, że to wszystko jest tak jakby, uchwały 
otrzymujemy w wersji papierowej, więc teraz, jak się to ma do prywatnego maila?
Prawnik  Konrad  Wypych:  moim  zdaniem,  tak,  jak  wysyłanie  na  prywatny  adres 
zameldowania,  oczywiście  pewne  ryzyko  istnieje  zawsze.  Natomiast  ustawa  o  ochronie 
danych  osobowych,  jakby  wyraźnie  stanowi,  że  w  kwestiach..,  no  może  inaczej,  dane 
osobowe są przetwarzane w kwestiach,  zgodnie z innymi przepisami,  no to  tutaj  ochrona 
danych osobowych nie występuje, także moim zdaniem nie ma problemu z przekazywaniem 
danych na sesję, na prywatnego maila.
Radna Elżbieta Tyszkiewicz: to znakiem, tym, tak naprawdę, to nie jest to dla potrzeb, takich, 
że jednak te dane będą bezpieczniejsze i to już jest nieprawdą w tym momencie.
Radny Marek Balcerzak: ja powiem, nie to, co powiedział Pan Mecenas, my nie dostajemy, 
tak,  jak  tutaj  powiedziała  koleżanka,  danych  wrażliwych,  nie  ma.  Ochrona  danych  nie 
pozwala, żeby Radny otrzymywał takiego rodzaju dane. To są wszystko dane ogólnodostępne.
Radna Elżbieta Tyszkiewicz: dobrze, ale np. jeżeli przyjdzie jakiś wniosek osoby fizycznej, 
jak  my  go  będziemy  rozpatrywać?  Wszyscy  będziemy  przechodzić  i  oglądać  i  forma 
papierowa  i  drukowanie?  Nie.  Wtedy  zgodnie  z  elektronicznym  obiegiem  dokumentów 
powinniśmy go dostać na maila. A może sobie ktoś tego nie życzy, prawda?



Prawnik Konrad Wypych: ale trudno się teoretycznie wypowiadać, lepiej byłoby, gdyby był 
konkretny wniosek, jakieś dane osoby fizycznej np. który rozpoznaje Rada Gminy, no, to, 
skoro pisząc  skargę  dana  osoba,  jakby siłą  przepisów ustawy,  zrzeka  się  ochrony swoich 
danych. No, bo to zgodnie z ustawą musi być rozpatrywane przez Radę Gminy, na jawnym 
posiedzeniu i w tej sytuacji jej dane nie są chronione.
Radny Marek Balcerzak: ja bym akurat tę dyskusję przerwał odnośnie ochrony danych, bo to 
nie ma wiele wspólnego.
Radna Ewa Michalska:  jako Sołtys  sołectwa Solec – Wrząca,  chciałam bardzo serdecznie 
podziękować za umożliwienie moich zadań sołeckich..
Radny Marek Balcerzak: ja może, jeszcze, Pani Ewo..
Radna Ewa Michalska: przepraszam bardzo..
Radny Marek Balcerzak: tak, ale byliśmy w innym temacie, ja myślałem, że Pani chce się 
odnieść.
Radna Ewa Michalska: ja uważam, że jest to skończony temat.
Radny Marek Balcerzak: nie, jeszcze nie. Jeśli tutaj w, temacie jeszcze tabletów, to bardzo 
proszę, ja przepraszam bardzo, ale chcę już zamknąć temat.
Radny Jerzy Węglewski: chodzi o te materiały. Materiały, które otrzymujemy na komisję na 
sesję,  to  są  materiały  jawne,  tutaj  nie  ma  danych  niejawnych.  Bo  zgodnie  z  ustawą  o 
samorządzie gminy wszystkie  materiały i  wszystkie sprawy,  którymi się zajmujemy,  są to 
sprawy jawne,  każdy  może  przyjść  na  komisję,  może  przyjść  na  sesję.  W wyjątkowych 
przypadkach, jeśli jest coś niejawne, wtedy jest to zastrzeżenie, że jest to sprawa tajna lub 
niejawna i  jest  inna procedura obradowania.  I  inne materiały wtedy i  na pewno nie  będą 
mogły być wysłane na prywatną skrzynkę. Tak mi się to wydaje, nie wiem dokładnie, dlatego 
pytam Pana Prawnika, czy się zgadza z moim zdaniem?
Prawnik Konrad Wypych: proszę Państwa, trudno jest sobie wyobrazić sytuację, gdy Rada 
rozpatruje  informacje  niejawne  związane  z  bezpieczeństwem  publicznym,  które  nie  są 
dostępne. Ale to w takiej sytuacji równie dobrze mogliby nie dostać materiałów w formie 
papierowej, bo również obowiązywałaby tu stosowna procedura.
Wójt: oczywiście, to nasza inicjatywa, że tak powiem, w projekcie budżetu wynikała przede 
wszystkim z tego, żeby dotrzeć do Państwa z informacją, szybko. Bo wiele rzeczy, wiele 
zmian następuje z dnia na dzień i jeżeli my będziemy sztywno zachowywać ten 7-dniowy 
termin dostarczenia materiałów, to będziemy zbierać czas częściej, ponieważ w międzyczasie 
jeszcze do czasu obrad sesji wpłyną zupełnie nowe zmiany, które będą wymagały pilnego 
uchwalenia  i  kolejne  trzeba  zwoływać  posiedzenie.  I  ten  fakt  przyświecał  głównie  nam, 
natomiast w tej chwili, to podzielone stanowisko, trochę nam tutaj blokuje, bo nie wiem, w 
końcu jak..
Radny Marek Balcerzak: to znaczy Panie Wójcie, ja bym to rozstrzygnął w ten sposób, jeżeli 
mogę  swoje  zdanie  wyrazić,  przechodzi,  rozumiem  wszyscy  na  sposób  elektroniczny, 
natomiast,  co  do  zakupów,  to  prosiłbym  o  konsultacje  z  poszczególnymi  Radnymi,  bo 
możliwe, że część Radnych będzie miała, część ma internet i też nie będzie potrzeby, powiem, 
tak, ja mam mobilny internet i na pewno nie chcę drugiego, nie chcę, żebym miał w kieszeni 
dwa. Także chciałbym, takie uwagi, żeby były zebrane i uwzględnione przy ewentualnych 
zakupach. Natomiast jeżeli tutaj już Rada taki wniosek zaopiniowała, to mam tylko prośbę, że 
jeżeli  taką  decyzję  podejmujemy,  przechodzimy na  elektroniczne  i  nikomu Urząd już  nie 
wysyła tradycyjną pocztą. Dziękuję. I myślę, że na tym możemy zakończyć ten temat.
Radna Ewa Michalska: każdy Radny, jeżeli jest Radnym, to jest osobą publiczną, więc..
Proszę  Państwa,  chciałabym,  jako  sołtys  swojej  miejscowości  Solec  -Wrząca,  bo  siedzę, 
akurat, jako Radna też, ale muszę jako sołtys, także.. Jako sołtys Solec – Wrząca chciałam 
podziękować  bardzo  serdecznie  za  umożliwienie  realizacji  moich  zadań  sołeckich  Panu 
Wójtowi i Panu Prezesowi ZK.



Sołtys  sołectwa Helenów Antoni  Żebrowski:  to  ja  chciałem dokończyć  odnośnie  swojego 
sołectwa. Mam w sołectwie takich, na końcu Helenowa, że ludzie nie mają wody, nie mają 
świateł ulicznych. Wożą, wybaczyć trzeba im, wożą w zeszłym roku, i ten cały rok, wożą w 
samochodach, w takich kilka tysięcy litrów w takich chobokach wożą wodę, no, bo nie mają 
skąd wody wziąć. Czy jest jakaś możliwość, tam jeszcze, no, bo jest, nie wiem, tak z 500m, 
może byłoby, dociągnąć taką nitkę tej wody, żeby no., niech sobie tam później na swój koszt 
by każdy podłączył już, ale żeby doprowadzić tę wodę. No i ze dwie lampy uliczne by się tam 
przydały. Jest tam linia, chociaż jedna, no niech byłaby na tym rozwidleniu, bo tam ludzie 
żyją jak w średniowieczu.
Wójt:  oczywiście  zapiszemy  jako  wniosek  i  przy  oświetleniach,  przy  harmonogramach 
postaramy się to rozpatrzyć. Jeśli chodzi o doprowadzenie wodociągów do takich ostatnich 
zabudowań,  nieruchomości,  jest  to  trochę  problem skomplikowany.  Mam też  kilka  takich 
wniosków, już nie będę wskazywał miejscowości, ani nazwisk, gdzie prośba w tej chwili jest 
np.  do  jednej  posesji,  gdzie  mieszka  jedna  osoba samotnie.  Ja  zgadzam się  i  oczywiście 
pochylam się nad tym, że studnia wyschła, że jest bardzo niski poziom wód gruntowych i ten 
człowiek, w tej chwili, nie ma wodociągu. Natomiast doprowadzenie w tej chwili wodociągu, 
do tej posesji, to jest w granicach 14tys. zł. A on zużyje m3, nawet nie zużyje m3 na dobę, bo 
to jest niemożliwe, on zużyje na miesiąc, powiedzmy 2m3 wody. Tyle tysięcy wydamy po to, 
żeby  2m3  zużył.  To  są  czynniki,  które  decydują.  Inny  przykład  dam,  25tys.  zł  tak 
wyceniliśmy,  będzie  kosztowało  doprowadzenie  do  danej  posesji,  wody,  w  miejscowości 
Bolesławów. A jest tam rodzina 4 osobowa, która zużyje, no.., nie sądzę, żeby zużyła więcej, 
jak  5m3  na  miesiąc,  to  jest  wszystko.  Więc,  jakie  są  koszty  budowy,  a  zwrotu,  to  jest 
kilkadziesiąt lat.
Radny Marek Balcerzak: ja może, jeżeli chodzi o wodę, w, tym temacie, to przy okazji, nie 
ma Pani Kierownik GOPS-u, chciałbym oficjalnie podziękować, chociaż już dziękowałem 
osobiście, tak, jak również Panu Prezesowi za dobrą wolę i za pomoc tej osobie. Rzeczywiście 
jest to problem ogromny, dlatego, że Urząd Gminy nie może finansować przyłączy, ale przy 
dobrej  woli  zebrały  się  trzy  osoby,  przy  pomocy  właśnie  Pani  Kierownik  z  Gminnego 
Ośrodka i przy dobrej woli ZK, doprowadziliśmy wodę, ponad 100m było doprowadzonej 
nitki, wykop i Pani, która samodzielnie wychowuje trójkę dzieci, ma wodę i jest zadowolona. 
A od  dwóch  lat  miała  ogromne  problemy  z  wodą.  Także  w  tym  momencie  serdecznie 
dziękuję, że dobra wola, tutaj z ramienia Urzędu też istnieje w tym przypadku. Dziękuję.
Radna  Ewa  Michalska:  na  pewno  w  każdym  rejonie,  w  każdej  miejscowości  są  takie 
gospodarstwa  domowe,  które  właśnie  nie  mają  wodociągów.  Woda  jest  podstawą  do 
bytowania,  w  ogóle  życia,  więc  nie  możemy  licytować,  ktoś  zużyje  tyle,  czy  tyle. 
Powinniśmy, jako Rada i tutaj Urząd wspólnie usiąść i rozwiązać te problemy. Wskazać takie 
zabudowania,  gdzie  ewentualnie  można  byłoby,  wspólnie  i  Urząd  i  dane  gospodarstwo 
domowe,  żeby  po  prostu  dalej  była  nitka  pociągnięta,  a  już  same  przyłącze,  każdy 
indywidualnie.  A wynika,  to  proszę  Państwa z  tego,  np.  na  moi  terenie,  że  zostały takie 
zabudowania, które wtedy, jak szedł cały wodociąg i była wodociągowana gmina, te osoby po 
prostu zrezygnowały z doprowadzenia wody, bo stwierdziły, że są w stanie sprostać, że mają 
studnie, że im jest woda niepotrzebna. I teraz, jeżeli zmienili się mieszkańcy, czy ktoś kupił 
działkę,  no  to  w tym momencie  woda  jest  podstawa.  To  nie  można  tutaj  zaprzeczać,  że 
niestety ta woda musi być. I powinniśmy tutaj rozważyć, usiąść z Panem Wójtem, jako Radni 
również, jako sołtysi i powinniśmy ten temat rozwiązać, żeby właśnie tym mieszkańcom w 
jakiś sposób pomóc, bo na pewno nie jest łatwo. Ja mam na swoim terenie kilka osób, myślę, 
że każdy sołtys też na swoim terenie ma takie osoby. Część to jest po prostu osób, które wręcz 
nie chce sobie pomóc, bo przy namowie mojej np., żeby podczas gdy inny sąsiad ciągną nitkę 
od głównego łącza,  żeby się  przyłączył,  w tym momencie nie  chciał.  A za dwa miesiące 
dzwoni, że nie ma wody. I co w, tym temacie? Najgorsza jest zima itd. To jest również, też 



wina osób, które w tym momencie, kiedyś tam nie chciały tego, bo miały swoje studnie. Ze 
studni woda nie nadaje się do picia, są przekroczone o wiele wszystkie pozostałości i azotany. 
Myśmy  kiedyś,  jako  Ośrodek  Doradztwa,  sprawdzaliśmy  stan  wód  w  studniach 
przydomowych.  To  naprawdę,  proszę  Państwa,  to  przekracza  ilość  norm.  Więc  może 
usiądźmy  razem,  wspólnie,  Panie  Wójcie  i  rozwiążmy ten  temat.  Wspólnie  z  sołtysami, 
określmy, mamy ileś podań, pomóżmy ludziom w jakiś sposób. Tak żeby dobra wola Urzędu, 
no i również dobra wola tych osób, bo one muszą wiedzieć, że przyłącze to każdy musi sobie 
na własny koszt założyć, niestety. Każdy z nas zakładał, były to bardzo rożne koszty, tak, bo 
jeżeli teraz trzeba ciągnąć ileś tam metrów, to wiadomo, że to jest koszt. Ale może w jakiś 
sposób rozwiązać to i pomóc tym mieszkańcom.
Sołtys sołectwa Helenów Antoni Żebrowski: ja jeszcze tylko tak dopowiem, że u nas, może 
byłoby tam, jakby to możliwe było ze strażą, może, to jako przeciwpożarowe, coś takiego 
wykombinować, żeby usprawnić, to jakoś w taki sposób, czy z nadleśnictwem, no nie wiem. 
W każdym bądź, razie 6 budynków jest tam, to nie jest mało tych budyneczków. Wystarczy 
tylko dojść tam do jakiegoś miejsca, w którym można byłoby na poszczególne strony i niech 
sobie  zakładają  sami,  moim zdaniem. Bo oni  w tej  chwili,  bo tak  rodzice  kiedyś  ich  nie 
chcieli, bo oni mają swoją wodę..
Radny Marek Balcerzak: to już słyszeliśmy, bo to mówiła koleżanka. To samo wiemy, jak się 
to na wsiach odbywało.  U mnie jest to samo, ja myślę, że Pan Wójt zanotował sobie już 
wniosek i będzie to rozważał i proszę już bezpośrednio w Urzędzie ustalać.
Sołtys sołectwa Strzałki – Osada Adam Paszotta: Panie Wójcie chciałem, nawiązać jeszcze do 
tematu równiarek. Pan Wójt planuje równanie dróg połączyć z funduszem sołeckim, no, ale 
wiemy dobrze, że fundusz sołecki ciągnie się do późnej jesieni. No niektóre drogi nie mogą 
tak długo czekać na wyrównanie.
Wójt:  nikt  nie  mówi,  że  równanie  będzie  na  jesieni,  tylko  przy okazji  realizacji  jakiegoś 
funduszu, blisko, wtedy też weźmiemy pod uwagę, tak jak mówiłem.
Radna  Marzena  Staniszewska:  Panie  Wójcie,  ja  przekazuję  taką  informację,  nie  tylko  od 
siebie,  ale  i  mieszkańców,  nie  równajmy tej  podkładówki  równiarką,  bo to  naprawdę nie 
przynosi dobrego efektu, może to w jakiś inny sposób, chociażby z robót publicznych, może 
nasunęliby te kamienie, czy ten destrukt. Nie przynosi rezultatu, a wręcz przeciwnie jest na 
odwrót.  Jeszcze  jedno  chciałam  spytać,  czy  z  robót  publicznych,  w  jakim  terenie  teraz 
przebywają i  jak się  to  będzie miało,  czy oni  nie  będą się  przemieszczać  automatycznie, 
danymi terenami, sołectwami?
Wójt:  zaczęliśmy od dróg wojewódzkich,  powiatowych,  jesteśmy w te  chwili  na drogach 
gminnych ze sprzątaniem. Proszę zgłosić konkretne potrzeby, w harmonogramie umieścimy.
Radny Marek Balcerzak: upoważnił mnie Pan Przewodniczący, żeby złożył życzenia, zbliżają 
się  Święta,  dlatego  tutaj  w  imieniu  Pana  Przewodniczącego,  również  swoim,  wszystkim 
Radnym, Panu Wójtowi, pracownikom Urzędu Gminy, Spółki, w imieniu całej Rady, Państwu 
Sołtysom,  a  za  pośrednictwem  Państwa,  również  proszę  przekazać  mieszkańcom  nasze 
najserdeczniejsze  życzenia,  zdrowych  i  pogodnych  Świąt,  troszeczkę  zadumy,  czyli 
przemyślenia. Wszystkiego, wszystkiego najlepszego. 
Wójt:  ja również ze swojej  strony osobiście  i  od pracowników Urzędu,  chciałbym złożyć 
Państwu  Radnym  i  Państwu  Sołtysom,  wszystkim  mieszkańcom  Gminy  Gostynin 
najserdeczniejsze  życzenia,  zdrowych,  pogodnych,  radosnych,  przemyślanych,  spokojnych 
Świąt Wielkanocnych.

Do punktu 19-go.
Zakończenie obrad Sesji. Zakończono o godz. 11.05
Przewodniczący  Rady  Gminy  Tomasz  Bronisław  Lewandowski  podziękował  Radnym, 
Wójtowi  Gminy,  Sekretarzowi  Gminy,  Skarbnikowi  Gminy,  Prezesowi  ZK,  Kierownikom 



Urzędu Gminy, Sołtysom i wszystkim obecnym za uczestnictwo w obradach V Sesji Rady 
Gminy i zamknął je.
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